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{)'fJ L,ll una època en què la comtmicadó travessa un moment d'esplendor. 
-f/M·~ ¡ cap societatno ha ia e tat tan connectada a !aresta del món persaberquèpassa, ni havien 
existit mai tants instruments al seu servei: des de la televisió al telèfon mòbil i els missatges, passant per 
internet, els diaris gratuïts, la premsa escrita, les revistes ... 

Les institucions de les Illes Balears, ben atentes, han captat aquesta aparent facilitat per arribar al 
ciutadà i han augmentat el pressupost dedicat a comunicació i a publicitat. Els gabinets de premsa han 
proliferat espectacularment, les campanyes publicitàries són constants, s 'han destinat partides importants 
a subvencions als mitians de comtmicació i .. . fins i tot, s 'han creat una ràdio i una televisió públiques per 
ser present, el Govern, en el pastís comunicatiu i tenir-hi una veu pròpia, sense intermediaris. 

Intencionadament oblidades pel poder, però reconegudes pel poble, han restat marginades una 
cinquantena de petites publicacions que romanen fora de les campanyes de publicitat i dels augments 
dels ajuts institucionals que monopolitzen mitians més potents. La Direcció General de Política Lingüís
tica del Govern Balear ha deixat de convocar els ajuts econòmics per a la premsa en català. El Consell de 
Mallorca ha fulminat els dos convenis amb els que finançava una part simbòlica de les despeses d'impressió 
de les publicacions de la part forana de l'illa. Les institucions en general es neguen a inserir les seves 
campanyes publicitàries, teòricament de l'interès de tots els ciutadans, a la premsa forana. 

Però la premsa forana -i tu, amic lector, ho sabràs millor que ningú-, és una de les baules més 
importants en el procés comunicatiu de tot mallorquí, perquè t'informa d'allò que més t'interessa, que 
és el que passa el teu voltant més immediat, al teu poble, a la teva gent, a tu mateix. És el que més t'afecta. 

El60% de la població mallorquina és lectora d'alguna de les publicacions de l'Associació de la 
Premsa Forana de Mallorca. A 1' any editam 1.600.000 exemplars, 35.000 pàgines diferents -la pràctica 
totalitat en català- dedicades als pobles i a la seva gent. Som 1.200 persones que hi treballam, quasi totes 
sense cobrarres a canvi, però es necessiten 5 milions d' euros per mantenir aquesta estructura comunicativa 
tan nostra i tan arrelada, com ho prova l'existència de mitians amb més d'un segle de continuïtat. 

Volem denunciar una situació d'injustícia envers les 46 publicacions agrupades a l'entorn de 
I' Associació de Premsa Forana de Mallorca, assetjades tant pel Govern Balear com pel Consell de 
Mallorca amb la clara intenció de fer-nos desaparèixer. 

Volem denunciar que les institucions no protegeixen el ciutadà, que té dret a rebre informació veraç 
d'allò que succeeix al seu voltant a través dels mig ans de la part forana de Mallorca, que es volen fer 
callm: 

Volem denunciar que ni el Govern ni el Consell no són favorables al que diu la Llei de Normalització 
Lingüística sobre el dret del ciutadà a rebre informació en llengua catalana, perquè han eliminat els ajuts 
a la premsa en català. 

Volem denunciar que els nostres polítics es miren I 'illa des de Palma, i com que la premsa forana a 
Palma no hi té gaire transcendència fan com si no existís. 

Volem agrair als nostres lectors i anunciants la seva fidelitat al llarg de tants anys. Ells ens coneixen, 
saben que el de la premsa forana és un periodisme ben fet, exacte i precís. Si no fos així ells ho haurien 
notat i ens haurien deixat de llegir. 

Demanam una rectificació tant del Govern Balear com del Consell de Mallorca, perquè estan posant 
en perill tota una xarxa comunicativa insubstituïble, fonamental per les relacions humanes, socials i 
culturals dels 46 pobles en els que som presents. 

I demanam una protecció més duradora i menys arbitrària de les publicacions locals a través de la 
redacció d'una llei reguladora de les subvencions als miijans de comunicació, així com de les c~mpanyes 
de publicitat de les administracions adreçades a tots els ciutadans, i no només a una part de la societat. 
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Plaça 
des 

Sil¡jar 

F o e poder donar per totalment extingit fins 
Els dies 1 O i 11 de juny, un incendi al diumenge, cosa que va obligar a 

originat prop de Canyamel s'estengué mantenir 1' operatiu durant tot el cap 
amb notable rapidesa, afavorit pel vent de setmana. Tant dissabte com 
regnant, cap a s'Heretat i sa Tortuga diumenge, a causa dels canvis de 
(font de Sa Cala). L'incendi resultà es- direcció del vent, el foc va revifar en 
pectacular i perillós, amb un front de distintes ocasions i a distints indrets, 
quasi un quilòmetre i un terreny abmpte, quan ja es donava per apagat. Cal dir 
que no en facilitaven l'extinció. Només que la resposta fa ser ràpida i 
l'ampli desplegament de rniijans humans, 
i mecànics i logístics (tanquetes, 
helicòpters, hidroavió, avionetes ... ) 
aconseguiren controlar el foc el mateix 
divendres. Amb tot, l'incendi no es va 

CAIXA DE BALEARS 
Oficina de Capdepera 

Plaça de la Constitució, 1 
Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 
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contundent, evitant una major extensió 
del sinistre. Al final es calcularen que 
es varen cremar unes 64 hectàrees de 
bosc baix i pinar, a una zona 
d'indubtable valor paisatgístic 
ecològic. 

Any de sa llata 
Mentre continuen les tasques per 

acabar 1' acció possiblement més 
emblemàtica de l'Any de sa llata, es a 
dir, 1' exposició permanent de la Casa 
del Governador del Castell, es van 
desenvolupant un seguit d'actes prou 
significatius, que hem anat comentant. 
Ens ocupam aquí, dels més recents: 
1' exposició itinerant viatjà a Sant Lluís, 
Menorca, on, segons hem pogut saber, 
va tenir una bona acollida; dia 8 de 
juliol, l'ONCE va incloure el logotip de 
1' any de sa llata i una fotografia al·lusiva 
en els seus cupons (se n'editen uns dos 
milions), repartits arreu de 1 'Estat (a la 
presentació del cupó, que va tenir lloc 
dia 30 de juny, el delegat de les Balears, 
senyor Joan Vanrell, lliurà a 
1 'Ajuntament 1' original del cartell de 
promoció del sorteig); finalment, 
deixam constància que s'està 
preparant una visita a la localitat cata-

lana deMas de 
Barberans del 4 al 8 
d'agost per a participar 
en la I trobada de 
llatadors de les terres de 
l'Ebre, en la qual també 
es fa llata, més o manco 
com a Capdepera (s'ha 
proposat un intercanvi, 
amb devolució de visita 
pel Mercat Medieval). 

Consell 
escolar 

Dia 28 de juny se 
celebrà un Consell Esco
lar municipal al saló de 
plens de l'Ajuntament, 
que comptà amb la 
presència de diverses 
institucions 
representatives del món 
escolar: escoles de 



informació local 

primària, escola de música, escoles 
esportives i escaletes, així com una 
representació del mateix Ajuntament. 
Es varen tractar els punts de 1' ordre 
del dia presentats pel regidor 
d'Educació, com a convocant de la 
reunió. Així, es tractà de la necessitat 
d'unificar les festes escolars en el 
municipi, de la reutilització dels llibres 
de text (moció d'EU-EV), dels codis 
de conducta en les activitats 
educatives, de la necessitat 
d'instal·lacions per als joves en el 
municipi, i sobre el fracàs escolar. Així 
mateix es creà una comissió per a 
treballar aspectes de caire social i altes 
aspectes educatius. 

E:stropeig 
L'agrupació del PSM a Capdepera 

ha tret al carrer el número 13 del seu 
butlletí informatiu, durant el mes de 
juliol, en el qual trobam la visió de la 
política local d'aquest partit a travé~ 
de 1' editorial, un llistat de preguntes 1 
temes presentats als plenaris i les 
mocions adreçades a 1 'Ajuntament. 
També hi ha la valoració de la tiustra
da moció dc censura "que no va po
der ser". El butlletí es presentà a 
l'assemblea de dia 1de juliol, comptant 
amb la presencia de Biel Vicens, 
secretari general del partit, que mostrà 
un audiovisual sobre la reforma de 
1 'estatut. Es va aprofitar per triar un 
representant més, de Capdepera, al 

Consell Executiu. 

Escola d'Estiu 
Un any més s'ha organitzat 

l'escola d'estiu, amb caràcter munici
pal, a les dependències de les esc?les 
s'Au ba i s'Alzinar. Enguany h1 ha 
hagut una certa inquietud entre els 
monitors i pares, ja que l'adjudicació 
es va fer tard, i 1' organització de 
serveis ha donat la impressió que 
resultava precipitada i improvisada; de 
fet la reunió informativa amb els pa
re; i mares va tenir lloc dos dies abans 
d'iniciar-se les activitats. Aquest estiu 
l'adjudicació ha recaigut en una em
presa de fora poble, Iniciatives de 
ciutat, de Palma. Malgrat tot, el cert 
és que dia primer de juliol començar_en 
les activitats i les notícies que en temm 
són que els usuaris semblen contents 
del servei, en general. 

Escuela de verano 
A l'hotel Serrano va tenir lloc, una 

altra "escola d'estiu", la escuela de 
verano, de les Nuevas Generaciones 
del Partit Popular de les Illes Balears, 
amb una notable participació de 
consellers dels Govern Balear, 
exministres i dirigents estatals del 
partit, entre els quals l'exministra de 
Sanitat, Ana Pastor, i el portaveu 
Eduardo Zaplana . Les jornades, de 
tres dies de duració, varen concloure 
amh un sopar per als participants, 
militants i simpatitzants del partit a 
Capdepera. Joan Ferrer, el nostre batle, 
va fer d'amfitrió. 

Associació 
S'ha creat a 

Capdepera una 
nova associació de 
caire comercial: es 
tracta de 
1 'Associació Em
presarial Gabellina, 
que pretén poten
ciar l'activitat co
mercial del nucli 
urbà de 
Capdepera. De 
moment ja han triat 

~~~~! junta directiva, in-
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tegrada per Xisco Vives, president; 
Rafela Flaquer, vicepresidenta; Do
mingo Bonnin, tresorer; Margalida 
Moll, secretària; i Lluïsa Garau, Joan 
Garau i Tolo Riutort, vocals. Ja han 
plantejat algunes propostes inicials, 
per començar a treballar: la mil~ ora~~ 
1 'entorn, que passa per la peatomtzac10 
del casc antic, la potenciacó del mercat 
dels dimecres, l'edició d'un plànol de 
la localitat, amb inclusió dels comerços 
i altra informació útil per al visitant 
(aparcaments, serveis públics, h_oraris 
del transport públic ... ). Ammam 
aquesta primera junta a fer feina pe~ 
la millora dels serveis a Capdepera, 1 
animam 1' Ajuntamet a escolar les 
seves demandes. I és que Capdepera, 
en aquest sentit, bé necessita un impuls 
enèrgic. 

XVI Marató del Carme 
La consolidada Mitja Marató del 
Carme arribà, el passat dia 25 de juny, 
a la XVI edició, i comptà amb una molt 
bona organització i una participació 
discreta, de quasi cent atletes, això sí 
amb un notable increment dc 
participants locals: 18 homes i 4 do
nes. A més de la participació dels 
esforçats corredors, cal agrair molt 
especialment la tasca del voluntariat 
que, juntament amb Protecció ~ivi~ ~ 
Policia Local, sota la coordmacw 
d' Ani Muñoz i dels tècnics de 
1 'Ajuntament , feren possible una 
vertadera festa de l'esport. Un any 
més no hi va haver premis en metàl·lic, 
però sí nombrosos trofeus i premis 
sortejats entre els corredors que 
acabaren la prova. El vencedor absolut 
va ser Juan Luís Rodríguez, amb un 
temps de 1h 17:02, mentre que la pri
mera classificada femenina va ser, un 
any més, Melina Sagrera, amb lh 
32:16. El primer corredor local va ser 
Alejandro Alzas, amb 1h 26:42. Per 
categories, les classificacions varen 
ser les següents: 
CLASSIFICACIÓ GENERAL 
1- Juan Luís Rodríguez 1:17:02 
2- Bartomeu Riera 1: 18.1 7 
3- Mario Gonzalez 1:19:30 
VETERANS (40 a 49 anys) 
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1- Miquel Manresa 1.23:20 
2- José Faulin 1: 26: 31 
3- Jesús Ramos, 1:29:57 
VETERANS(+ 50 anys) 
1- Montserrat Galmés 1 :2 8: 1 7 
2- Alfonso Quijano 1:28:55 
3- Elias de Legorburu 1.35:39 
DONES 
3- Melina Sagrera 1.32:16 
2- Montserrat Cruz 1:55.32 
3- Antònia Ladària 1:55:33 
LOCALS 
1- Alejandro Alzas, 1:26:42 
2- Enrique Peña 1 :29: 17 
3- Pablo Javier Aroldi 1: 34:24 

Premis 
L'associació hotelera de Capdepera col·labora amb les 

escoles del municipi en la realització d'una sèrie d'activitats 
que pretenen difondre, entre els escolars del municipi, la 
importància d'aquest sector econòmic. Ja fa dos anys que, 
conjuntament, elaboren un programa que inclou la disposició 
del tren turístic per a realitzar diverses excursions dels 
alumnes d'infantil i de primer cicle de primària, la visita als 
hotels d'alumnes de 3r i 5è curs, la realització d'un concurs 
de dibuix i redacció i 1' organització d'una diada de natura 
(repoblació) en el municipi. Enguany. els guanyadors dels 
concursos han estat Alícia Prats, Marta Rodríguez i Marc 
Zúñiga dc s'Au ba; i Sandra Muñoz i Car los Cruz dc 
s'Alzinar. 

Milla urbana 
Dia 9 de juliol pels carreres de Cala Rajada, 11 O corredors 

i corredores participaren la prova atlètica de la Milla Urba
na organitzada en les festes del Carme. Els 44 corredors 
de pre-iniciació, iniciació, benjamins i alevins, realitzaren un 
recorregut més curs en el propi moll, mentre que els 66 
restant, de categories superiors feren la prova en el circuit 
del carrer Elionor Servera .. El guanyador absolut va ser 
d'Antònia Martínez amb un temps de 4:24 i la guanyadora 
femenina va ser la juvenil Magdalena Vicens amb 5:35 

Ca. la. R.. a.j a. el a. 

Terra Roja 
Un any més el col·lectiu Terra Roja organitza els 

tradicionals campaments d'estiu a sa Mesquid. Com sol 
ser habitual, també enguany s 'han oferit dos torns, un de 
tres dies per a nins i nines fins a 12 anys, i un altre d'una 
setmana per als més grans. Aquesta associació de temps 
lliure ja disposa d'un local propi, situat al carrer Centre 
(l'antiga seu de Capdepera Ràdio), on es podran dur a 
terme activitats d'oci infantil i juvenil de forma regular. 
Dia 2 de juliol va tenir lloc l'acte d'inauguració, en el qual 
presentaren una mostra fotogràfica de les activitats 
realitzades fins ara; així mateix, presentaren el programa 
d'activitats del curs 2004-05 

Fideuà solidària 
Un any més sc celebrà la fideuà solidària, preparada 

per la Confraria de Pescadors, per tal de recaptar fons 
destinats a pagar les obres de l'església del Carme. La 
festa, que va tenir lloc dia .......... , resultà tot un èxit de 
participació, i a més de sopar d'una molt bona fideuà, en 
la qual els mariners són uns autèntics especialistes, 
acompanyada d'un postre elaborat per Toni Navarro i de 
la clàssica ensaïmada, poguérem gaudir de 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er O (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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1' acompanyament de la Banda de Música. S 'ha de dir que, 
tot i la insistència del director de la banda, poca gent s'animà 
a ballar, cosa que, en tot cas, no deslluí 1' acte benèfic. 

n diada d'arrabassar paumes 
El passat dia 3 de juliol va tenir lloc la segona edició 

d'aquesta peculiar jornada organitzada per l'obreria de 
Sant Antoni i arreplegà un bon grapat de gabellins a la 
barquera de sa Mesquida. A pesar de la calor, pròpia de 
l'època estival, diverses colles de veterans i neòfits 
arrabassaren les paumes que serviran per a fer llata durant 
la resta de 1' any. Cal dir que primer hi hagué un bon berenar, 
una estona de feina , un capficó a sa Mesquida i el dinar 
que, com no podia ser d'altra manera, consistí en un bon 
arròs de paumer, elaborat allà mateix. Enguany, a més, es 
comptà amb el seguiment dels diaris de Ciutat, que oferiren 
amplis reportatges a les edicions del dia següent. 

Cala Agulla 
La platja de l'Agulla, com tots sabem, pateix una 

fortíssima pressió humana durant els mesos d'estiu que té 
molt a veure a la seva degeneració, any rere any. Enguany, 
a més, s'hi ha afegit una altra activitat: s'ha convertit en 
escenari de festes , "beach party" en diuen ara, 
descontrolades, que a més de l'escàndol que provoquen 
(música molt forta, gateres, brutor ... ) deixen la platja feta 
un oi i fan competència deslleial als concessionaris dels 
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bars i a 1' oferta legalment regulada. Sembla que després 
d'aprovar l'ordenança d'ús de les platges del municipi, la 
Polia Local s'ha posat mans a l'obra i ha començat a fer 
controls a l'entrada de la platja, la qual cosa provoca els 
inevitables conflictes amb els infractors. Per més que són 
necessàries mesures d'aquest tipus, pensam que seran 
insuficients mentre als nostres visitants se'ls vengui la 
"moto" que aquí poden fer tot qual vulguin per divertir-se. 

Escolar 
El club esportiu Escolar celebrà la seva tradicional festa 

de fi de temporada el passat dia 19 de juny, en el mateix 
camp d'es Figueral. Prèviament, es jugà elX torneig de 
futbolet "Ramon de ses Cuines", que guanyà l'equip de 
Porto Cristo, totm i empatar a punts amb l'Escolar A. Acte 
seguit es dugué a terme una llarga cerimònia d'entrega de 
trofeus i recordatoris als jugadors de tots els equips de 
futbol i bàsquet, amb menció especial per als jugadors més 
regulars i màxims golejadors de futbol (la secció de bàsquet 
no compta amb aquestes distincions). Com a novetat es 
presentà l'equip femení de bàsquet. 

Aprofitant 1' acte, es va retre homenatge al president 
del 'Escolar, fins aleshores, Miquel Bestard, que ha deixat 
moltes hores (anys podríem dir) de dedicació al club, i al 
qual confia continuar lligat i col·laborar-hi d'una o altra 

SA BOTIGUETA 
carrer ciutat,38 
Can Jeroniet 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

Informa't al telf.: 971 819 480 

Capde ra 
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forma. El substitut de Miquel Bestard, al capdavant de 
l'Escolar, és Toni Fajardo, al qualli desitjam tota la sort del 
món i a qui animam en la sempe complicada tasca de diri
gir el club esportiu per excel-lència de poble. 

Diada portes obertes. 
Devers vuitanta al·lots i al·lotes comparegueren a la 

tercera diada de portes obertes, organitzada per 1 'Atlètic 
Escolar. El capvespre del dissabte dia 25 de juny, el pavelló 
des Figueral serví d'escenari d'una mena de ginkana, 
organitzada pels entrenadors i monitors del club, amb 
nombrosos jocs i proves per a totes les edats. Cal dir que 
va ser un èxit de participació i d'organització. La junta de 
d'aquesta secció de l'Escolar pretén, amb aquesta jornada, 
convidar als més joves a apropar-se al món del bàsquet i 
oferir-les l'alternativa d'aquest esport que poc a poc va 
consolidant-se a Capdepera. En acabar tots gaudiren de 
regals i d'un bon berenar preparat per les mares i pares 
dels jugador. 

Piragües 
La X travessia del Llevant en piragua, des de Font de 

sa Cala a Cala Agulla, en el marc de les festes del Carme, 
comptà amb la participació de 86 regatistes. La mala mar 
de diumenge dia 1 O de juliol obligà a alguns participants a 
e--~~~;¡;¡~ abandonar, Tot i així un èxit de 

participació en una prova, no competi
tiva, que podrien qualificar de clàssica. 

~~~;~Bandera blava 
Si el mes passat parlaven de la 

pèrdua de banderes blaves a les 
nostres platges, aquest hem de co-

, mentar l'hissada d'un d'aquests 

-·--.. 

distintius al port de Cala Rajada, al igual 
que tots els depenent de la Direcció 
general de ports del govern Balear. 
Sembla que a l'acte d'hissada de ban-
dera ningú s'en temé, a Cap Vermell 
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ningú informà i la cosa queda entre el batle i el director 
general de ports Fernando Garrido.,ja que ni pescadors, ni 
cap associació va comparèixer. Sembla que per a obtenir 
aquest guardó s'han de complir una sèrie de requisit com 
neteja del fons marí, formació del personal de ports, recollida 
selectiva, supressió de barreres arquitectòniques, etc ... 

Campus . 
Si, a principi del mes de juliol, 1 'Escolar preparà el seu 

campus de futbol, amb una notable participació 
d'esportistes, devers cinquanta al·lots, i la tradicional 
presència de jugadors gabellins que juguen a primera, com 
Toni Prats i Juammi Gelabert, fidels amb la cantera 
gabellina, a les acaballes de mes toca el bàsquet. L'Atlètic 
escolar té previst dur a terme el seu campus els dies 29,30 
i 31 de juliol amb la presència de diversos jugadors, entre 
ells Ruda Femandez jugador internacional de Juventus, 
Sergi Vidal el Tau Victoria, els germans Alzamora. Entre 
els entrenadora s'ha confirmat la presència de Xavi Sas
tre ex-entrenador del Drac-Inca. Hi haurà grups per a 
totes les edats i el preu és de 18 euros 
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El cuponazo 
de "l'any de 
la llata" 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
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EL CARM E 2005 
Dilluns de festes: escrivim 

aquestes notes encara en calent, 
amb el regust, en el cap dels dits, 
d 'uns dies i uns actes fantàstics. 
Segurament, per a un cala-rajader, 
aquestes són les millors festes del 
món. Què més es pot demanar? 
Miram de trobar coses que hi faltin 
o que hi sobrin i no ens en sortim. 
Les del 2005, més que mai, han 
estat unes festes rodones. 
La festa-homenatge a Colau Vi
ves, certament, no es pot conside
rar un acte propi de les festes, sinó 
una posada en escena pensada per 
a un altre moment, per a un altre 
lloc i per a un altre context: 
1' exposició retrospectiva de 
1' artista desaparegut, el passat 
mes de maig. El moll es va fer 

El pregoner, Josep Terrassa 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 

massa gran, massa poc íntim, per a aquesta trobada, sense 
el clima ni l'escalfor que hauria trobat en el seu moment. 
La climatologia va impedir que aquesta festa se celebràs 
rn r1 momernt adequat i això no és imputable ni als qui la 
varen impuls arni, molt manco, a 1' organització de les F estes 
del Carme. Pel que fa al jazz, podríem dir quelcom de 
semblant: quan el jazz es feia en el marc de les festes de 
Sant Roc, comptava amb un escenari més petit, apropat 
als espectadors i, encara més important, sense un bar de 
festes a l'altre cap de món fent-li la competència. En tot 
cas, una actuació com la de Kitflus bé s 'ho paga i 
1 'Ajuntament s 'ho hauria de pensar molt i molt abans de 
renunciar, ni que sigui una vegada l'any, a fer-nos el regal 
de la bona música: que sapiguem, és 1 'única ocasió en dotze 
mesos en què es permet aquesta delicadesa. 

I ara anem a les festes pròpiament dites: res de nou 
sota el sol, gràcies a Déu. Els actes de sempre, segon~ el 
ritual previst, completaren un programa que la gent espera 
amb devoció i al qual, per tant, va donar suport amb la 
seva participació massiva. Les Festes del Carme, però, a 
més, des del seu naixement en l'actual etapa, són unes 
festes democràtiques i ohert.es, que han aconseguit impli
car, en la seva organització i posada en escena, la gent 
mes heterogènia, des de Vila Roja a sa Sen-eta, passat per 
Vila Nova i son Moll. La Confraria de Pescadors n'és el 
nucli que les vertebra, però al seu voltant s'hi mouen molts 
i molts de satèl·lits que se senten xuclats, en la seva òrbita, 
pel poder d'atracció del moll. 

Si deim que el pregó, la processó, la missa marinera i 
els focs constitueixen el nucli pur de les celebracions, deim 
una obvietat. Això tothom ho sap, i la festa continuarà mentre 
el dia 16 de juliol una sola barca surti a la mar amb la Mare 
de Déu del Carme a bordo. A més d'aquests actes im
prescindibles, però, n'hi ha uns altres de més lúdics, de 
més distesos, que ara mateix també podríem qualificar 
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d'imprescindibles, per quant la gent els espera amb 
expectació. 

Parlaríem, en primer lloc, de 1' espectacle "La mar de 
guapa", el dia en què els mariners es transformen en 
artistes i es fan seu l'escenari. Amb el pas des anys i amb 
l'experiència acumulada, han assolit uns nivells artístics 
vertaderament sorprenents. Però, a més, amb l'ajuda de 
mitjans tècnics adequats, han arribat a aconseguir un 
espectacle "total": paròdies publicitàries, connexions 
"exteriors" i, enguany, una insuperable cerimònia de 
concessió de les Festes del Carme 2006 a Cala Rajada, en 
dura competència amb les ciutats més importants del món, 
que també les voldrien. Una nit rodona en tots els sentits. 
La berbena del Carme, de la seva banda, és la berbena del 
Carme, i això vol dir molt: no es tracta d'un ball qualsevol, 
sinó d'un ball damunt el moll que atrau una gernació de 
tota la comarca. La mateixa berbena a la plaça dels Pins 
sol ser un fracàs, però el moll és el moll. Un "Tumbet de 
Solfa" amb el repertori molt renovat i amb total sintonia 
amb el públic va ser el grup estrella de la vetlada. Una 
gran vesprada, en definitiva, amb tots els ingredients, i a la 
qual no s 'hi pot posar cap emperò. 

La cantada d'havaneres ha arribat enguany a la desena 
edició i ja constitueix un clàssic dins el programa. Hi parti
cipa molta gent del poble, i molta gent del poble l'espera. 
Els cinc grups habituals desgranaren les dolces melodies 
marineres de sempre, com ha de ser. S'esperava que 
"S' Arrual Jazz Mort" posàs colofó a la cantada, però motius 
aliens a 1' organització obligaren a la seva substitució. F oren 
els locals "Little Music" els encarregats de tancar la nit, i 
els al·lots hi posaren tot l'entusiasme, i el bon gust, que els 
caracteritza. 

El concorregudíssim gran sopar mariner, amb la Banda 
de Música animant el ball de fi de festa, va tancar un pro
grama completíssim, del qual només n'hem donat unes 
pinzellades (no oblidem 1' animat passacarrers amb "Els Que 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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Ningú Vol", el baptisme del mar, els jocs infantils, la milla 
urbana, el ball de bot, el cinema a la fresca, la travessia 
nedant...). I a molts ens quedà el sentiment d'haver viscut 
uns dies amb el regust especial d'allò que és autèntic i amb 
l'enyor d'unes Festes del Carme que l'any que ve toma
ran, amb tota seguretat, a la seva cita anual. 

D'aquest petit miracle n'hem de donar les gràcies a 
tots els que el fan possible, però molt especialment a la 
gent del moll, als membres de la Confraria de Pescadors 
(actius, jubilats, familiars, amics, simpatitzants ... ) que, com 
cada any, s 'hi han deixat la pell. La resposta popular és el 
termòmetre més fiable sobre la salut dc la proposta festi
va, i aquesta 
resposta, una 
vegada més, 
ha estat incon
dicional. Algú, 
a les festes 
d'enguany, hi 
ha volgut 
veure 1' inici 
d'un declivi. 
Segur que no 
havia pensat a 

posar-se les -~~-
ulleres de mi-
rar enfora. 

Torrant iR~~2~~~ ~~~~t 
sardines en ~:Z:,.~·-,;:-;=-"""":"" 

el moll 

Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

S S /I C/Magallanes,22(davantCorreus) a ena~~a fru(tes ~ verdí.tres Tel. 971819203 Cala Rajada I 
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Els comptes públics 

d'enguany arriben amb retràs, 

sense que aquest fet signifiqui 

gran cosa per al normal desen

volupament de les finances del 

municipi, per tant no fa res que 

nosaltres ens demorem en 

comentar-los. 
GUILMDRE 

PReseNTeN Igual que l'any anterior, 

han tingut el vot favorable dels 

sis regidors que formen 1 'equip 

de govern, 1' abstenció dels 

seguidors d'Esaú, germà de 

Jacob, i el rebuig de l'oposició. 

Els diners de lliure dis

posició sumen al voltant dels 

2.000.000 d'euros, aproxima

dament el 16,7 % del total, i són 

PRESSUPOSTS 
LOCALS 

2005 
els que els polítics destinen a 

complir les promeses dels 

programes electorals. La resta és 

per a pagar les factures de la INGRESSOS 2005 

de sp e sa corrent: pers on al, 4.5oo.ooo 

enllumenat públic, recollida i 4.ooo.ooo 

tractament dels fems, mante

niment d'immobles, conservació 

i reparació de maquinària i 

mobiliari, jardineria, devolució de 

préstecs, etc. 

Bona part de la destinació 

d'aquests diners és pràcticament 

intocable, com és el cas de les 

subvencions a tota casta 
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esportives; d'altres les impossen 6.ooo.ooo 

les circumstàncies, com ara les 

substitucions de màquinaria i 

utillatge divers o les reparacions 

d'edificis. I d'altres partides 

formen part de la cultura local i 

només a un polític propens al 

suïcidi se li ocorreria suprimir

les, com és el cas de les festes 

patronals, el Mercat Medieval, 

l'escola d'adults, etc. 
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El remanent que queda és 

minso i es distribueix entre 

d'altres qüestions a adquirir 

equips de processos 

d'informació per valor de 88.000 

euro s, a turisme s 'hi destinen 

78.000 euros, 60.500 euros són per 

a constituir una empresa pública, 

45.000 euros serviran per arreglar 

camms, amb 36.000 euros es 

continuarà millorant el Castell i 

25.000 euro s és el que costa 1' Any 

de la Llata. 

Res a veure, per tant, amb 

la inflació de projectes de les 

temporades electorals. De fet, els 

polítics locals aprofiten 

1' avinentesa de 1' aprovació dels 

pressuposts per a queixar-se, i 

amb raó, que la financiació de les 

corporacions locals és insuficient 

vist que han de donar uns serveis 

fjlle no corresponen ¡¡] seu :'tm hit 

competencial. 

I ara hem arribat allà on 

volíem, als 120.000 euros que 

aniran a parar a les NNSS sense 

que mai cap polític hagi sabut 

explicar en què es gasten. 

Per carambola s'ha sa-but que els 

redactors no havien ni tans sols 

fet un catàleg del patrimoni 

municipal que ara es farà a êórré

cuita amb un preu de sortida de 

36.000 euros. 

Els polítics fan com si els 

presuposts fossin una eina clau 

per al funcionament de la política 

local i nosaltres feim com si 

reflectissin la realitat de 

l'economia municipal. Apliqui el 

lector la clàusula condicional 

"com si" ara mateix a aquest 

article. 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de dia 8 de juliol de 2005 

Reunió plenària sense cap absència, hi eren presents tots els 
regidors. El primer punt va tractar sobre la cessió de dos solars municipals 
al 'illA VI per a la construcció de vi vendes protegides, punt que es va 
aprovar per unanimitat i sense discussions. En el mateix sentit també es 
va desafectar I 'hostal Vaquer per tal de que 1' Ajuntament en pugui 
disposar per a ús social. EU-Ev va presentar una moció per a la creació 
d'un consell municipal de joventut que dinamitzi i estimuli els joves a la 
participació en la vida pública, social i cultural del poble. 

En la part de control, com sempre, va començar en Pep Serra 
amb una intervenció molt treballada, que ben segur li havia duitun feiner 
i que hagués pogut donar molt de si amb una mica més de gràcia que la 
que hi posa U o pen s que no en te més). Va fer una anàlisi de tot el 
programa del Partit Popular, retraient punt per punt totes les propostes 
programàtiques no realitzades, que ara per ara, tot s'ha de dir, són 
moltes. Em van cridar 1 'atenció dos retrets en concret: la sortida de 
Capdepera del parc de Llevant impulsada pel PP i la no posada en marxa 
del Patronat de Turisme. I dic que em van cridar I' atenció perquè durant 
la legislatura passada, quan I' efervescència política entorn del parc de 
Llevant, amb totes les mentides i dois que va dir el PP, UCAP-UM mai 
es va pronunciar ni a favor ni en contra, els ciutadans de Capdepera mai 
vàrem sentir dir ni mu als d'UCAP-UM sobre el parc. Em ve de nou 
que ara els facin aquest retret, als peperos, quan molts podríem pensar 
que bona part d 'UCAP -UM estava en contra del parc. Qualcú del seus 
li hauria d'explicar aquest assumpte a en Pep. També vull re{:.ordar que 
van ser UCAP-UM i els seus socis del PSOE els que varen liquidar el 
Patronat de Turisme; és per això que em va sorprendre que demanàs i 
fes el retret de per què no s 'ha posat en marxa. Si ells no 1 'haguéssin 
llevat encara el tendríem. Però bé, quan hi ha canvi de cap de llista i, en 
aquest cas concret, amb un candidat que mai havia estat a la Sala, és 
normal que es fiqui qualque vegada la pota. Va acabar dient que el poc 
que s 'ha fet durant aquests dos anys és fruit de I 'herència anterior, que 
I 'actual gestió és catastròfica i que pel que cobren podrien gestionar una 
mica millor. "Si anàvem malament, com anirem ara". 

En Peñalver del PSOE va tenir, com quasi cada ordinari, una 
picabaralla amb en Toni Muntaner. Es veu que les hi te jurades i no n'hi 
deixa passar ni una. Li va demanar a quantes comissions assitia. 
lncreiblement, en Muntaner no ho va saber. Així i tot li va recordar lo 
molt que fallava i que amb el sou que tenia no era qüestió de fer tant poca 
feina i prestar tan poca atenció a les comissions informatives. Crec que 
li va fotre una bona estirada d'orelles. També va demanar pels asfaltats 
dels camins de fora vila: en Toni, fent ús dels seus encants polítics, va 
sortir dient que el camí vell del F arno està asfaltat per culpa de I' oposició, 
quant tots sabem que I' oposició va fer una sèrie de propostes sobre 
aquest camí. 

En Mateu Garau va començar la intervenció demanant una 
data fixa per als plens ordinaris així com la seva retransmissió radiofònica 
Però ben segur que el seu coret desitiava contestar a en Muntaner sobre 
el Camí Vell del Far i així ho va fer, recordant-li que el PSM va fer una 
proposta molt concreta i que encara és 1 'hora de que se'n parli. Es veu 
que el PSM li te la proa posada al apartotel Green Garden i plenari rere 
plenari recorda al Batle que aquest establiment incompleix la normativa 
pel que fa a 1' aparcament interior que fa servir de zona esportiva. Li va 
demanar si se li havia comunicat I incompliment o, si així havia estat, si . 
se'n reien d'ell. El Bat! e només va poder dir que no tenia l'expedient 
davant. Sense dir-ho, va dir que no havia fet res de res. Sobre la immensa 
quantitat d' ombreHes que han posat a totes les platges comercials del 
municipi, en Mateu va fer una reflexió molt interessant. Va suggerir que 
aquest sistema era una manera encoberta de privatitzar bona part de la 
plaqa ja que totes les zones d' ombrel·les són de pagament i no es poden 
usar gratuïtament. Aviat ens faran pagar fins i tot per anar a nedar. Per 
acabar la intervenció, va recordar i suggerir una sèrie de qüestions que 
afecten el dia a dia del municipi. Com sempre, el Batle i en Toni Mir 
prengueren nota, però després no veim massa canvis al carrer. 

EU-Ev, per boca de la seva jove representant, Maria Orts, va 
fer, com és habitual en ella, moltes preguntes de caire ecologista i 
mediambiental. És una llàstima tenir na Maria a l'oposició, quan veim 
tan clarament que seria una excel·lentregidora de mediambient i sobretot 
si la comparam amb la que tenim. Níl Pilar Garcia, ach1al regi clora cie 
mediambient del PP, va contestar a quasi totes les preguntes de temàtica 
eco-mediambiental dient que ara, en començar la nova tècnica, es posarien 
a fer feina i a arreglar totes les deficiències així com a posar en marxa 
moltes de les propostes que es fan. Es veu que té molta confiança en 
aquest nou fitxatge. Hi ha un altre assumpte que també té na Maria 
mosquejada, i són les festes il·legals a Cala Agulla. Pensa, i és vera, que 
l'equip de govern fa ben poca cosa per a evitar -les. Aquests peperos 
tenen dues vares de midar: quan es tracta de les festes de la gent del 
poble (Roc-xop) sí que saben sortir i dir en veu molt alta que no es 
poden fer perquè degraden molt la platia i són un risc molt gros d'incendi. 
Però, quan es tracta de festes privades de negocis privats, van ben alerta 
a dir segons què. Se' ls veu massa el "plumero" ultraliberal. 

Després de quasi tres hores de plenari i prop de 100 precs i 
preguntes, els senyors regidors i els pocs assistents supervivents el que 
desi~aven més era que el Batle aixecàs la sessió i desallo~ar aquell 
infame saló de sessions per tal d'enfilar cap a ca seva o allà on fos. S 'ho 
tenen ben merescut. Aguantar un plenari ordinari pot ser molt, però que 
molt avorrit. 

CB.E 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

ELS LffiERALS I ELS REPUBLICANS 
(1874-1893) 
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Durant el sexenni revolucionari (1868-1874) 
el poble de Capdepera es polititzà enorme
ment; als republicans no els hi mancava el 

coratge per a defensar i divulgar la seva doctrina 
política. Les manifestacions es succeïen; "el 7 de 
febrer de 1870 s'organitzà una gran manifestació a 
Palma en honor dels agermanats mallorquins. 
Entre les nombroses pancartes abundaven les que 
demanaven l'abolició de les quintes i la seva subs
titució per la milícia ciutadana, portades per repre
sentants de Pollença, Artà i Capdepera"(1 ). 

Quan l'onze de febrer de 1873 fou proclama
da la I República tothom, amb l'excepció dels 
neos, es sentia republicà. Aquell any hi hagué una 
gran mobilització ciudadana i es desenvoluparen 

· , , ~ dond_e so dmg1ra roda la oorreapondencio . 

.! I 

campanyes divulgatives dels drets humans i dels 
beneficis que portaria la República. Quan els mili
tars tallaren amb aquella experiencia política dis
solvent el Parlament el desconcert i la decepció 
s'apropià dels republicans més fervorosos. 

La Restauració borbònica s'imposava a l'hora 
que la societat més conservadora i tradicional es 
mobilitzava. Els republicans i els neos eren apar
tats del poder. 

Aleshores, a Capdepera, sorgiren uns perso
natges d'ideologia republicana que moguts per la 
seva dèria fundaren societats amb objectius 
socials. El primer fou en Jordi Sansó, llaurador, el 
qual creà la societat "El Auxilio Mutuo" per a socó
rrer la gent més necesitada a partir de l'entrega 



història 

i . 

·, .. 

~ . 

... 

voluntària a la societat dels espusims que pro
duïen els socis; aquesta mesura permeté ajudar 
amb dos reials diaris els caps de familia que caien 
malalts (2). 

Entorn a 1878 el jove republicà Miquel 
Sancho Giti (1860-1917) fundà "La Juventud", L1na 
societat de caire instructiu i recreatiu (3). Intro
duïren el ball de saló, principalment els valsos, lla
vors molt de mode a les ciutats europees i que 
s'iniciava a Palma. El músic era en Baltasar Moyà 
(1861-1923) que l'any 1876 s'havia traslladat a 
Palma per ingresar com a voluntari al Batalló 
Provisional de Mallorca en qualitat de músic de 3ll 
classe. 

Mentres tant n'Emili Castelar, el darrer presi
dent de la I República, havia fundat a Madrid, any 
1876, el Partit Demòcrata Possibilista. El seu 
representant a Mallorca era en Joaquim Fiol que 
de seguida començà a estendre la xarxa de 
col·laboradors, entre els quals s'hi comptava 

,, . 
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Antoni Ferrer "Cofeta". Els dirigents madrilenys 
fundaren el diari "El Globo", el preu de la subs
cripció anual era de 24 pessetes. L'any següent 
els seus seguidors mallorquins treien el diari "La 
Opinión" (maig 1879- agost 1890) del qual hi 
havia tres subscriptors a Capdepera, un d'ells 
Antoni Ferrer, cap de l'agrupació local. El Partit 
Demócrata Possibilista era essencialment cen
tralista: el presidia un líder carismàtic, una 
premsa fidel organitzada per gent del partit 
encarregada de difondre les línies de pensa
ment, estratègies i consignes, una direcció que 
des de Madrid decidia la política a desenvolupar 
i qui era la persona adient per ocupar els 
càrrecs públics. Un partit que necessitava sovin
tejar el poder nacional, provincial i local per a 
mantenir-se unit. 

L'any 1880 Antoni Maura organitzava a 
Mallorca el Partit Liberal Fusionista. El seu 
representant a la comarca de Manacor era en 
Sebastià Domenge el qual el dos de Febrer de 
1881 convidava Antoni Ferrer a "un banquets, 
pues ademas de la importancia que dara a la 
reunión el concurso de personas consecuentes 
i de arraigo, tengo gran interés que concurras a 
tan trascendental acto para nuestras ideas libe
raies". Aquells dies, Praxedes Mateo Sagasti, 
president nacional del Partit Liberal, formava el 
seu primer govern. El mes de maig es celebra-
ren eleccions municipals participant-hi tots els 

partits amb l'excepció dels carlins. Aleshores el 
Partit Republicà Possibilista ja havia pactat amb el 
Partit Liberal d'Antoni Maura; malgrat tot a 
Capdepera perderen les eleccions. 

En el mes d'abril de 1883 el president de la 
Diputació Provincial, el liberal fusionista Miquel 
Socies Caimari, sol·licitava a Antoni Ferrer que 
"entre avui i demà li comunicàs amb confiança qui
nes eren les persones aptes i convenients per a 
ser proposades com a futurs Jutge municipal i 
Fiscal municipal". Aleshores estaven preparant les 
noves eleccions de maig i calia tenir la xarxa clien
telar a punt i ben engreixada. Les eleccions foren 
molt disputades però a Capdepera una vegada 
més guanyaren els conservadors. 

L'any 1881 un grup de republicans de Ciutat 
crearen l'Unió Obrera Balear, una organització 
obrera que comb inava una pràctica mutualista i de 
creació d'escoles per als treballadors amb un dis-
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curs teòric d'emancipació obrera. El 1883 ini
cià una segona etapa en la qual aconseguí 
una gran implantació, de deu a dotze mil socis 
a tota l'illa. El mes d'abril de 1885 es constituí 
l'Unió Obrera de Capdepera amb 35 socis. Al 
maig la U.O.B convidà el cor i banda de 
l'Aliança de Poble Nou (Barcelona) a actuar a 
Mallorca. El 23 d'aquell mes actuaven al 
Teatre Principal de Ciutat i acabada la funció 
encapçalaven una manifestació de compli
ment davant les autoritats. Al dia següent 
actuaren a Manacor i a l'horabaixa a Cap
depera. En el mes d'octubre l'Unió Obrera de 
Capdepera ja comptava amb 85 socis (3). 

L'associació "La Juventud" s'integrà dins 
l'Unió Obrera donant-li empenta i força; s'am
pliaren els objectius inicials creant una coope
rativa de consum i una caixa per a socórrer els 
necessitats amb la qual cosa incorporaren "El 
Auxilio Mutuo" de Jordi Sansó. El president 
seria en Mateu Sirer Font, de trenta anys d'e-
dat i secretari de l'Ajuntament. 

En el mes d'agost de 1886 en Mateu 
Sirer, president de la societat "El Auxilio 
Mutuo", sol·licitava a l'Ajuntament l'aprovació 
del planell del casal que projectava edificar 
dita societat en el lloc anomenat Can Cosset, 
confrontant amb el carrer del Centre ( el 
mateix espai que actualment ocupa el teatre 
Principal) (4). Als pocs dies el planell era aprovat. 

Quan es convocaren les eleccions municipals 
de 1887 l'Unió Obrera vivia els moments més 
esplendorosos. El Partit Republicà Possibilista 
també passava per un bon moment; comptava amb 
la col·laboració del Partit Liberal que en aquells 
anys governava a Madrid i amb el qual mantenia la 
coalició; a nivell local controlava l'exportació de vi i 
coincidí amb els anys més dolços, és a dir, de màxi
ma exportació i millor preu. Gràcies a l'Unió 
Obrera, un projecte obert a la participació de tot
hom, els republicans i liberals es presentaren con
juntament a les eleccions i les guanyaren nome
nant batle el metge Sebastià Ferrer Pellicer 
"Cofeta" (1841-1898). Aquesta col·laboració durà 
uns quatre anys, és a dir, la derrota electoral coin
cidí amb la desfeta de l'Unió Obrera a causa de les 
desavinences entre socis, els deutes acumulats i 
els entrebancs que li oposaren els sectors conser
vadors temerosos de la força que havia aconseguit. 
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L'any 1890 el Partit Republicà Possibilista 
s'integrà dins el Partit Liberal Fusionista d'Antoni 
Maura. Alesmores les relacions entre liberals-mau
ristes i republicans empitjoraren. Segons alguns 
historiadors (5), en aquests anys els mauristes 
foren els grans enemics dels republicans. De fet, 
fins l'any 1899, després que Maura deixàs el Partit 
Liberal per incorporar-se al Conservador, no torna
ren a sovintejar les aliances entre republicans i 
liberals. 

Els liberals-mauristes i els republicans 
mantenien uns conceptes i una actuació política 
oposada en alguns temes bàsics com era l'encaix 
de la religió i la política i el tipus de relació que 
havia de mantenir l'Estat i l'Església. Pels republi
cans la religió era una qüestió de consciència i la 
millor manera de respectar-la era separant-la dels 
interessos de l'Estat. Pels liberals-mauristes l'Estat 
havia de ser confessional i garantir el futur i domi
ni del catolicisme. 
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En el mes d'agost de 1888 el batle 
Sebastià Ferrer mantenia correspondencia privada 
amb el bisbe de Mallorca Jacint Ma Cervera. La 
següent carta és il·lustrativa del nivell de col·labo
ració que pretenien mantenir ambdues personali
tats: 

1/mo Sr: 
En vista de su atenta carta por la que me 

índica la conveníencía de llevar a cabo la cons
truccíón de una vicaria, la dotacíón de un cape/fan 
que sup/a al Sr vicaria en ausencías y enfermeda
des, prestandole al mísmo tíempo su cooperacíón 
y; por última, la ínstalacíón de una comunídad de 
Hermanas tercíarías, debo manifestar/e que me 
avísté con el Sr vicaria a fín de ponernos de acuer
do en el modo de rea/ízar las índícadas empresas, 
ofrecíendo mis servícíos (6). 

L'oferiment del batle era molt generós 
sobretot si tenim en compte que governava grà-

15 

cies al suport dels republicans. També cal 
tenir present que en Sebastià Ferrer era molt 
religiós i tenia un fill, en Pere, que estudiava 
la carrera eclesiàstica. 

Com he esmentat abans, l'any 1891 l'Unió 
Obrera es declarava en fallida i treia a la 
venda el seu local social per a pagar els deu
tes. Aleshores els conservadors, que havien 
fet el possible per abocar-la cap a la crisi, 
recomanaren al vicari Gabriel Artigues que 
compràs el local i així s'asseguraria que els 
republicans, molts d'ells protestants i esperi
tistes, s'estorbarien a aixecar de ben nou la 
bandera de l'obrerisme. El vicari els escoltà i 
comprà el casal de l'Unió Obrera edificant en 
el seu lloc el convent dels "Hermanos"(7). 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

1. Peñarrubia, Bel. Mallorca davant el centralismo (1868-

1910}. Ed. Curial Sarna 1980, pag 166 i 167. 

2. Massanet, Antoni. Vida y costumbres del pueblo de 

Capdepera. Trebal inèdit. Pag 96 

3. Gabriel, Pere. Història i literatura a les /lles Balears. Revista 

Randa n 1 

4. Arxiu Municipal Capdepera. Sol·licitud, data 14-8-1886 

5. Fullana, Pere i Marimon Antoni. Característiques generals 

del republicanisme a Mallorca (1868-1923) Revista Lluc, octu

bre 1996 

6. Arxiu del bisbat 

7. Arxiu del bisbat. Carta de Gabriel Artigues al bisbe, any 

1914, en la qual reclama la propietat del convent després de 

la sortida dels "Hermanos". 
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maig 2005 
Agenda de la 

vila 
juny 2005 

Naixements 

Naixements 
dia 5, NereaRementeria Cantarelli de Maurici o i Andrea 
dia 7, Miquel Alzina Aso de Miguel i Isabel Catalina 
dia 8, AdamKasbaoui de Noureddine i Hind 
dia 1 O, Josefa Salazar Salazar de Fèlix i Remedios 

Damian Vega Maqueda de Damian i Lourdes 
dia 17, Max Schroeder de Thorsten i Peggy 
dia 27, Selym Pur Mascaró de Hayrettin i Barbara 
dia 28, FatimaAmores Pérez de Jesús i Ali cia 

Noces 
dia 13, Mauro Miguel Iturrarte Guatelli amb Marta Moll Prats 
dia20, MiguelAngel Ponce Vazquez amb Nelly Lucrecia 

Rodríguez Vera 

Finats 
dia 1, GabrielFlaquer Melis (1.924) 
dia 5, Isabel Maria Garau Gili ( 1-905) 
dia 7, Jerónimo SuredaFlaquer(l.927) 

Can Creu d'Inca 
sala d'exposidons 

EXPOSICIÓ DE PINTURA 

JOAN NEBOT "RAl" 

INAUGURACIÓ DIA 19 D'AGOST A LES 21 HORES 

PRESENTACIÓ DEL LLIBRE 

A la recerca d'un poble perdut 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 
Costa i Llobera, 55 

Tel:835049 fax 564551 

dia 1, ToniAndreuGildeJuanMigueliMaAntònia 
dia 5, Efrem Grande Antolín de António i Ma. José 
dia 8, Jaz Joeline Neumann de Ike i Nancy 
dia 13, Juan Dario Ruiz Padilla de Juan Dario i Ma. Antónia 
dia 15, Jaume Miquel Riera de José Miguel i Sónia 
dial8, Colau Bordoy Rodriguez de Sebastüín i Montserrat 
dia 20, Àlex Nadal Infante de Pedro José i Maria Do lores 
dia 21, Laura Ne bot Pérez de Juan i Immaculada 
dia 22, Maria ~erranp Swiacka de Carmelo i Edyta 
dia 23, Paloma Cas tel López de José António i Maria del Carmen 
dia 26, Sergi Moreno Pascual de Juan António iM. Antònia 

Noces 
dia 1 O, Pedro MakinaAbaga Bang amb Laura Díaz Pérez 
dia 17, Luis Miguel Prieto Barbem i Maria Gema Gonzalez Vaquem 
·dia 24, Joan Terrassa Flaquer amb AdelinaAlejandra Bauzà Fuster 

Finats 
dia 8, Quin tina DomomMartín ( 1.924) i Isabel Vaquer Obrador ( 1909) 
dia 1 O, Climent Garau Muntaner (1.926) 
dia 14, Francisca Garau Terrassa (1.911) 
dia 17, Jesús Celada F emandez (1.93 7) 
dia21, Isidro Cruz Cardo (1.942) 
dia22, VadimDulout(2.004) 
dia26, Elisa Fuentes Antelo (1.913) 
dia 30. Dieter Mauti (1.957) 

COlMADO 

e-mail: can oliver®botmaif.com 
cana{ iv er@;;rne.e.te{efonica.net 

canoÍiver@cano{iver.e.te{efonica.net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329 · móbil636 01 0118 
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cartes al director 

Dilluns, 11 de juliol. Em sent encara sacsat per 
les conseqüències terribles dels atemptats de Londres 
Els mitjans de comunicació en continuen parlant i no 
estalvien les manifestacions de condemna davant fets 
tan execrables. Per al meu diari, els atemptats encara 
constitueixen tema de portada, i no és d'estranyar. El 
món està commogut i les mostres de solidaritat són 
constants arreu. Es parla de més de 50 morts. És 
realment espantós. Nosaltres mateixos, els membres 
de la coral "S'Alzinar", vàrem fer un minut de silenci, 
sincerament afectats, en el dinar anual de 
companyonia que celebràrem el passat dia 9. 

Pàgines endins, el diari ens fa saber que en el 
dia d'ahir (1 O de juliol), almenys 47 persones moriren 
en tres atacs terroristes a Iraq, i a més ens diu que 
"aquests atemptats eleven a més de 1.500 el nombre 
de morts per fets de violència des del 28 d'abril". 
Evidentment, ja fa temps que els morts d'Iraq han 
deixat de ser portada. Tampoc no en parlen gaire a la 
ràdio. La comparació dels morts de Londres amb els 
d'Iraq no resisteix cap comparació. 

De quina carnadura creim que estan fets, els 
homes i les dones, els vells i els intimts, d'aquell país'! 
Algú pensa que, a una mare iraquiana, la mort dels 
seus fills li dol menys que a una d'europea? Hem 
arribat a la conclusió que els irquians ja s 'han 
acostumat a conviure amb la mort i que, per tant, un 
parell d'atemptats diaris, amb una cinquantena de 
morts cada vegada, ja formen part de la seva 
quotidianitat? Potser creim que si es maten "ells amb 
ells", a nosaltres això no ens incumbeix? 

Francament, crec que hem arribat a un nivell 
d'hipocresia que frega els principis ètics més 
elementals. Si no reservàssim la solidaritat 
exclusivament per als "nostres", quantes hores de 
silenci hauríem de fer per les víctimes d'Iraq? 

Jaume Fuster Alzina 
Cala Rajada 

900 77 88 99 
TELÈFON GRATUÏT PER A QUEIXES I SUGGERIMENTS 

AJUNTAMENT DE CAPDEPERA 
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batec 
Enmig d'una autèntica ofensiva contra el consum 

de tabac, en la nostra Comunitat ha entrat en vigor una 
llei que pretén (una altra cosa és que ho aconsegueixi) 
limitar el consum de tabac en els locals públics. Les 
mesures que bàsicament consisteixen a vetar el consum 
en bars i restaurants, limitant les zones de fumadors, i en 
els llocs públics tancats, seran difícils d'aplicar. De fet, 
al nostre municipi poc s 'ha notat. En el bar on vaig 
habitualment, fuma qui vol i quan vol. Però de moment 
ja tenim llei- una més-, que si s'ha de complir com les 
d'urbanisme i trànsit, o com les ordenances de neteja, 
potser en notarem el canvi d'aquí a uns anys ... 

Mentre els fumadors diuen que se senten com a 
delinqüents, els altres fumadors, "els passius", pensen 
que tindran més arguments per a defensar la seva salut. 
Jo, que no sóc fumador, i que realment no em molesta 
massa que fumin davant meu, encara que no m'agradi 
(de fet, evit espais amb massa fum), crec que s 'ha arribat 
a aquesta situació de persecució del fumador per sim
ple mala educació i intolerància, dels fumadors 
bàsicament. Tant costa, quan es pretén encendre un cigar, 
demanar permís amb un simple "et molesta que fumi?" 
Davant aquesta pregunta poques vegades he sentit una 
resposta negativa. 

Ara som on som, i els inspectors que han de 
vetllar pel compliment de la norma tindran feina: es par
la de multes de fins a 600 euros per als propietaris dels 
establiments que incompleixin la llei i fins a 300 per als 
infractors. 

Llegia l'altre dia de pagès que havia baixat el 
nombre de capses de tabac venudes, en devers dotze 
milions, en el primer semestre de 2005. Així i tot, som la 
comunitat autònoma amb 1 'índex més elevat de consum, 
amb notable diferencia respecte la segona 

Ara és un bon moment per a deixar de fumar. 

tres i no res 

AV\+o Escola 
CAPDEPERA 

VIA JUAN CARLOS 1:139 · CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 53- 971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOLINEAA) 



comunicats 

COMUNICATS d'UCAP-UM de Capdepera 

CALA RATJADA: UN LLOC IDÍL·LIC? 
Poc poden imaginar-se els turistes que decideixen passar 

les seves vacances a Cala Ratjada dels greus problemes 
que pateixen els veïns d'aquest lloc relacionats amb els 
renous. El motiu? L'emissió de renous produïts tant per 
aparells sonors com per diferents tipus de vehicles, 
especialment motos i quads. 

La llista de les situacions patides per les persones 
afectades és tan llarga com absurda: 

*Persones que no han tengut més remei que instaHar 
l'aparell d'aire condicionat per poder tancar les finestres i 
així no sentir els renous. 

*Gent que té vidres dobles a les finestres i s'han de 
posar taps de cera a les orelles perquè no insonoritzen del 
tot. 

* 
Aquests veïns de Cala Ratjada tengueren una esperança 

de veure millorada la seva situació quan ara fa dos anys, a 
les eleccions municipals de març de 2003, el Partit Popular 
proposava en el seu programa, concretament a l'apartat 4 
"Àrea de política turística" en el punt 4.3, una proposta que 
resava així: "Aconseguirem que les nostres zones turístiques 

GRUP MUNTANER- RIBOT, S.L. 
Antonio j. Muntaner Pomar 

,_lniJTERRE, S .... 
SEGUR OS 

CATAlANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~..--;~C 
PGfúqueria 
TeL 971 8! ! 43 

C/. S'alzinar, 18- 07580 CAPDEPERA 
Tel. 97156 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 - Fax 971 56 53 10 
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facin compatible l'oci amb el descans, prestant especial 
atenció a la problemàtica dels renous nocturns". 
Com se senten els veïns afectats? Decebuts, impotents i 
amb dos anys més de sofriment per damunt que no fan 
més que agreujar el problema. 

L'ordenança reguladora de 1' activitat d' amenització mu
sical i autorització municipal complementària fou reforma
da definitivament el 20/7/2003 i publicada al BOIB núm. 
103 de 19/7/2003 i en el seu article 2 diu: "Durant l'horari 
diürn, no es podran superar en cap cas, els seixanta cinc 
(65) db (A) en el medi ambient exterior, i durant l'horari 
nocturn (entre les 24:00 i les 03:00 h., o les 03:30 per als 
divendres, dissabtes i vigílies) no es podran superar, en cap 
cas, els cinquanta-cinc (55) db (A)" i "En els casos en què 
la Policia comprovi que se superen procedirà a la suspensió 
immediata de l'activitat d'amenització musical fins a l'hora 
de tancament del local, sense perjudici de la sanció com a 
falta lleu". 

Així, doncs, amb l'aplicació d'aquesta normativa existent, 
els veïns podrien viure tranquil· lament als seus habitatges 
sense cap tipus de sofriment. 

CALA RATJADA NO ÉS UN LLOC IDÍL·LIC. 

ELNOSTREPAISATGE 
Com qui no vol la cosa, ja tornam a ser a l'estiu i 

desgraciadament hi ha una cosa que va lligada a aquesta 
estació i no és una altre que els incendis forestals que any 
darrere any estan assolant els nostres boscos i les nostres 
muntanyes. 

Desgraciadament el primer incendi forestal important 
a Mallorca, es va produir el passat cap de setmana al nostre 
terme municipal, més concretament a la zona de Sa Tortu
ga, Son Favar i S'heretat on es varen cremar unes 65 
hectàrees durant els quatre dies que va durar l'esmentat 
incendi. 

Per això, des d'UCAP-UM hem demanat al nostre 
Ajuntament: 

1. Que insti a la Conselleria de Medi Ambient del 
Govern de les Illes Balears a reforestar el més aviat possible 
tot allò cremat. 

2. Que netegi urgentment els boscos ja que durant 
aquest dos anys de legislatura no s 'ha fet res des de la 
Regiduria de Medi Ambient de l'Ajuntament de Capdepera 
per mantenir netes les muntanyes, principal actiu juntament 
amb les platges del nostre municipi, evitant d'aquesta ma
nera futurs incendis. 

A més, des d'UCAP-UM volem donar públicament 
les gràcies al personal d'IBANAT, bombers, protecció ci
vil, policia local, guàrdia civil i demés persones que 
col·laboraren en 1' extinció del foc per la seva gran 
professionalitat. 

GRUP MUNICIPAL UCAP- UM 



imatges 

I festival internacional de percusió 
vila de capdepera 

15 al 20 d'agost 

Dave Samuels, Àngel Pereíra, Nan Merca
der, David Ortíz, Marc Torrens 

JUDO RENSHINKAN 

CALA RAJADA 

CURS D'ESTIU 

corres~onent 

AssociACió D'AMICS DE TILLOLI {ÍNDIA) 

CONCERT BENÈFIC -

30 DE JULIOL A LES 21 H 

ToRRE DE CANYAMEL 

.. SOLISTES DE SA SINFÓNICA .. 

PRESENTACIÓ MAGDALENA CONTESTÍ 

PREU 20 EUROS 

19 

DIES 1 AL 6 D
1
AGOST A LES 18,30 H. 

FILA 0: BANCA MARCH 0061-0029-11-1518970215 

PREMI CAP VERMELL 2005 

DON EL MEU VOT A L'ENTITAT O PERSONA DE CAPDEPERA, QUE TROB MEREIXEDORA DEL PREMI CAP VERMELL 

2005: 

PODEU VOTAR ENTREGANT AQUESTA BUTLLETA A QUALSEVOL MEMBRE DE CAP VERMELL O A L'APARTAT DE CORREUS 69, DE CAPDEPERA 



col·laboració 

L'ESGLÉSIA CATÒLICA I JO 

_, ",~>Is de la meva edat sabem bé quin estar s 'hi feia, 
quan érem al-lots, en matèria religiosa. Els nins anàvem 
a ca les monges fins que combregàvem; les nines, fins 
que acabaven l'escolarització obligatòria, als catorze 
anys. Les monges, independentment del caràcter de 
cadascuna d'elles (hi havia de tot, com podeu suposar), 
ens inoculaven les veritats eternes: Déu Creador de 

A~~ 1~ ~·ot~ 
-l>~ ~·ot/l.t4 

- T.cf-DM4 
-~kp~t, 

- o,(<;D~ 

F~~Hdl-~1~ 
~H~~-~ 
J~H~~-~T~J-'o.p. 

~R~-O?S104~~,22 
Td.: 1?1 S6S?2lf f.u.: 1?1 ~1~301 
.t-~:~@<M!Mr 

Awt- O?S?O 4 ~,;, ~, SS 
Td/f.u. 1?1 ~3SOlf1 

20 

l'Univers, Jesús Déu fet Home, Maria Verge Mare de Déu, i 
la Santa Mare Església Catòlica Apostòlica i Romana com a 
garant de totes veritats i com a intermediària única entre Déu 
i els homes. Aquesta formació duia inherent una munió 
d'obligacions i de preceptes: des de no menjar carn durant la 
Quaresma fins a assistir a la missa dels diumenges, passant per 
la confessió regular. Evidetment, la majoria d'al·lots servíem 
com a escolanets a totes les celebracions litúrgiques, anàvem 
a donar el salpàs i participàvem en les processons, ens 
aixecàvem amb fosca per a assistir a la Santa Missió que ens 
visitava adesiara, fèiem el mes de Maria i la catequesi 
dominical, i fins i tot podíem tenir la sort de prendre part en 
algun Congrés Eucarístic, com va ser el meu cas. 

A l'adolescència, molts ens desmamàrem. Després 
d'aquella embafada i de comprovar que el cel no ens queia 
damunt el cap si deixàvem d'anar a missa, ho deixàrem córrer. 
Però el mal ja estava fet. El temor de Déu, la por de morir en 
pecat i d'anar a l'Infern, a mi em perseguien, i em sorprenia a 
mi mateix demanant ajuda al Totpoderós sempre que em 
trobava en dificultats, això quan no feia promeses a algun sant 
perquè em tragués d'afliccions. No els perdonaré mai que 
m'acovardissin fins a tals extrems. A força de racionalitzar la 
situació, vaig mirar de tranquiHitzant-me: tot allò que m'havien 
ficat dins el cap no podia ser cert, aquell Déu era de cartró; i 
a més em vaig convèncer que Déu i jo podíem mantenir 
relacions directes, sense necessitat d'intermediació. I vaig dir 
adéu a l'Església. 

Però, ai!, passats els anys, l'Església va reaparèixer a la 
meva vida amb nova embranzida. Eren els anys 70, el franquisme 
pegava les darreres coces, em vaig casar (per l'Església, 
naturalment) i vaig entrar en contacte amb una generació de 
preveres que venien a representar la cara compromesa amb 
el Concili Vaticà II; gent que no s'aferrava als dogmes sinó que 
oferia diàleg, debat i crítica. Foren anys de "Revisió de Vida", 
de "Missa Jo ve", de cursets prematrimonials, d'adveniment de 
la democràcia (també en el si de 1 'Església que jo freqüentava), 
de compromís i de lluita. La identitat malmesa dels mallorquins 
era reconeguda obertament i la nostra llengua era dignificada, 
amb el bisbe Teodor Úbeda al capdavant. L'Església érem 
tots. 

Allò va durar el que va durar. La democràcia no va ser el 
bàlsam que esperàvem per a tots els mals de la societat. De 
molts de ròssecs del franquisme encara ara no ens n'hem 
pogut desempallegar. Tampoc 1 'Església. Ara mateix, el pano
rama no té res a veure amb el de fa trenta anys, en molts 
d'aspectes s'ha produït una involució preocupant i el 
conservadorisme més estantís ha tomat a moltes sagristies. La 
conseqüència és que l'Església-institució i jo mantenim un 
divorci dificilment reconciliable. No passa res, a 1 'Església no 
li deu venir d'un. L'Església que inverteix doblers en una 
cadena radiofònica com la Cope, des d'on se m'insulta cada 
dia i des d'on es fomenta 1' odi contra tot fet cultural diferencial, 
no és la meva; ni és la meva Església aquella que surt al carrer 
a manifestar-se i a fer política, de bracet amb polítics 
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professionals; ni ho és la que considera l'homosexualitat com 
una malaltia; ni tampoc ho és la que es vanta que els bisbes 
valencians s 'hagin fets seus els Països Catalans en detriment 
dels bisbes mallorquins o catalans, com si es tractàs d'una 
conquesta política; no pot ser meva unaEsglésiaque converteix 
l'elecció d'un nou Papa i la seva presa de possessió en un 
espectacle mediàtic, gairebé de circ; i no ho és la que 
s'escandalitza que algú faci broma amb els souvenirs que ella 
mateixa comercialitza, banalitzant fins a extrems insuportables 
tota la simbologia cristiana; ni vull saber res d'una Església 
que voldria tomar imposar l'ensenyament religiós (catòlic) 
com a matèria obligatòria a les escoles públiques; tampoc vull 
tenir res a veure amb una Església que ha marginat i 
condemnat els teòlegs de 1' alliberament, aquells que lluitaven 
pels drets dels més desvalguts de 1 'Amèrica Llatina; i no és 
la meva Església, en definitiva, la que s 'ha oblidat de quina és 
la cultura oprimida i minoritzada d'aquesta terra i ha abandonat 
la lluita per la recuperació de les senyes d'identitat del poble 
mallorquí. Evidentment, conec no pocs preveres que 
constitueixen notables excepcions a tal estat de coses, i ells 
saben que els conec i que els consider al marge de tant de 
caos. Però 1' empresa és 1' empresa, i aquesta, ara mateix, no 
fa ganes de fer-hi feina. 

Per acabar-ho d'adobar, l'Església local, la del nostre 
poble, també em té content. Durant dècades, com he dit, 
haviafetunanotable contribució a la normalització del català. 
Últimamet, però, la situació s 'ha capgirat. La darrera mostra, 
que no la única, ens la va oferir en la convocatòria de la fideuà 
pro-obres del temple de Cala Rajada, feta exclusivament en 
castellà, com en castellà es van fer els tiquets. L'excusa dc 
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mal pagadors va ser que així s'arribava a tothom: ja em 
direu si davant la llegenda "Fidemi pro-obras de la 
Parroquia de Cala Rajada", algú hauria pogut al·legar 
ignoràcia davant una cosa com "Fideuà pro-obres de la 
Parròquia de Cala Rajada". Una vocal, una sola vocal 
separava una convocatòria respectuosa amb la llengua 
pròpiad' aquesta terra, i que tothom hauria entès igualment, 
d'una altra que larelegaal'oblit. Volien arribar a tothom, 
segons digueren, però no hi va anar més gent que altres 
vegades. Si de cas, menys. 

Com em va passar a l'adolescència, ara que tir cap a 
vell, el mal també ja està fet. M'enganxen cada dos per 
tres, amb qualsevol excusa, i no tenc el valor de dir que 
no: ja sigui per cantar a la missa del Carme o per pintar 
pancartes per a les obres del temple. Aquesta Església no 
m'agrada gens ni mica, però no me'n sé desembarassar. 
Si don una mà, ho faig de mala gana i protestant. I 
segurament continuaré així mentre tengui esma, 
perpètuament instaHat en la contradicció. Déu encara 
m'encalça, però si he aconseguit sobreviure a la seva 
Església, bé puc arribar al final del trajecte amb l'ombra 
de 1' encalçador a 1' esquena. Diuen que Lacan aplicava 
el següent pensament a l'inconscient, i jo me'l faig meu 
per a referir-me a Déu: "Déu no existeix però insisteix". 
En tot cas, el Déu que em persegueix és molt més amable 
que aquell que em varen vendre quan era un al·lot. A 
hores d'ara he assolit la convicció que Déu no em vol cap 
mal i que no em té reservat cap infern. L'infern, si de cas, 
ens el cream aquí, a la Terra, i tots els mals són cosa de 
l'espècie humana, l'Església inclosa. 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

Q9tls diaris he llegit, aquests dies, algunes 

declaracions amb què ens han obsequiat alguns dels 

i!· lustres visitants que han participat de la "escue/a 

de verano" de les juventudes del PP de les Illes, a 

Cala Rajada. La veritat que són el paradigma de la 

mentalitat submisa de part de la població de Mallor

ca. Vénen uns senyors de fora, diuen quatre 

bajanades, quatre frases fetes, fan el seu discurs 

demagògic i la seva arenga política, i pel fet de ser 

forans se 'ls dóna la màxima credibilitat. I això és 

generalitzable a tots els dirigents dels partits estatals 

que ens visiten, tant sovint a l'estiu. Quan parles amb 

militants de base d'un o altre partit, pareixen molt 

més sensats que els dirigents que cerquen cridar 

l'atenció i crear titulars per als diaris, donant moltes 

vegades una imatge simplista i grotesca 

Instal/acions 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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p s M A lgunes de les propostes que vaig fer varen ser les 
següents: condicionament d'un espai al recinte d'es Figueral 

In fo 

c om que la majoria de preguntes que 
feim als plens obtenen la resposta que 

ja sabeu ("hi estam fent feina"), aquesta 
vegada nom' estendré gaire en explicar-vos 
com va anar el darrer Ple ordinari, perquè, 

de moltes de les qüestions que s'hi plantejaren, ja n'he 
parlat en altres escrits. En qualsevol cas, vaig incidir, entre 
d'altres coses, en la retolació de carrers i si aquesta s'havia 
comunicat als veïns; en la situació de l'edifici de la coope
rativa; en els problemes d'aparcament de l'avinguda 
Arquitecte Alomar; i en la declaració de Son Moll com a 
platja no apta per banyar-se. 

com a local social de 1 'Escolar, promesa feta per molts que 
han governat i governen però que, per ara, mai no ha estat 
satisfeta; que s'estudiï la possibilitat i la conveniència o 
no, de cobrir la pista de 1' escola de s'Au ba; que se solucio~in 
els problemes d'aigua calenta i de manteniment de 
canonades i que es dotin amb maletins de reanimació tant 
el poliesportiu com el camp de futbol; que es coHoquin 
més bancs arreu del municipi; que es millori la il·luminació 
de l'entrada de Cala Rajada; que s'asfaltin els carrers dels 
Pelats; que es dugui a terme una revisió constant del 
mobiliari urbà del municipi, com per exemple a la plaça de 
s'Escull i a la dels Pins; que es faci un pla específic per 
millorar la situació del passeig Marítim, sobretot pel que fa 
a les zones de jardins; que es repari el tram entre Can 
Rata i l'aparcament del PAC; que s'apliquin mesures per 
disminuir la velocitat en distints indrets del municipi, com 
per exemple a la Font de sa Cala; o que es revisi l'estat en 
què es troba la zona de Cala Mesquida (problemes 

E t que vàrem fer aquesta vegada, a més de les pregun- d'estacionament, de brutor, de deixadesa general, etc.). 

tes, va ser una sèrie de propostes per millorar la situació 
del municipi. En el Ple només en vaig enumerar unes C om ja sabeu, des del PSM sempre ens hem mostrat 
quantes, encara que dies més tard els he fet arribar a 1 'Equip ~ri tics amb la política que durant anys s 'ha fet a Capdepera 
de Govern, concretament, al regidor d'Interior, Toni Mir, I que, al nostre entendre, se segueix fent, la que ja 
amb el qual vaig realitzar una visita pel municipi. anomenàrem de "projectes estrella". Això no vol dir, com 

ja hem manifestat moltes vegades, que estam en contra 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Obrim dia 1 de febrer 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971 841310 
porxada@futurnet.es 

d'aquests projectes (una altra cosa és qut: pugut:m uiscrt:
par en la magnitud i en el cost de les obres i en el seu 
manteniment, i en la manca de planificació que sempre 
han fet els que ens han governat). No obstant això, des del 
PSM estam convençuts que la dotació al municipi de les 
infraestructures necessàries no és incompatible amb la 
conservació i el manteniment d'allò que ja tenim, allò que 
realment ens fa la vida diària més agradable, com ara 
disposar d'un banc per seure, tenir una paperera a prop, 
veure un parc o un jardí ben cuidats, un mobiliari urbà en 
un estat "acceptable", etc. 

Les propostes que heu pogut llegir són un exemple d'allò 
que nosaltres creim que, des d'un ajuntament, no es poden 
descuidar mai, sense oblidar, com ja he dit abans, la dotació 
de les infraestructures necessàries per al municipi. En fi, 
aquestes propostes són un recordatori per als qui ens 
governen (PP-Es Grup), que tenen unes "obligacions" cap 
als habitants del nostre municipi i que, per ara, s 'han oblidat 
de complir. 

Mateu Garau Flaquer 
Regidor de l'Ajuntament de Capdepera 

Tel. 679 85 71 55 
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Fer llata 

' . El rebost de la memor1a 
11 

Sebastià Ferrer 11 Maleter 
ANY DE SA LLATA 
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Fer llata és sa combinació d'es brins i sa manera Aquí anotam unes amplàries de bri molt aproximade 
d'entrecavalcar-los. Amb ses seves combinacions es perquè tota sa feina de fer brins es fa a ull i a gust de cad, 
formen una gran variació de castes de llata. Segons sa persona: 
peça d'obrade pauma que s'hade realitzar, sempre es - Bri de pauma per fer llata de capell: uns 3 mm d'amplàri, 
posen una casta de brins i un nombre determinat de com a màxim 
caps.D'aquestamaneraespodenferunagranquantitat - Obra fina: de 3 a 5 mm 
de combinacions que pareix il-limitada. - Senetxo: de 3 a 5 mm 

Aquí només anomenam ses castes de llata més - Bressos: de 4 a 6 mm 
significatives i més representatives per a unes peces - Obra comuna: 8 mm 
que durant molt d'anys feren popular es poble de - Morotos: de 8 a 10 mm 
Capdepera. - Obra extra: de 7 a 8 mm 
Castes de llata més populars: - Sàrries: de 8 a 12 mm (tota s'amplària d'es bri) 

1) llata de bres; 2) de sàrria; 3) extraviada; 4) de - Llató: de 3 a 4 mm 
capell; 5) de senalla; 6) de senalleta; 7) pintada, o de - Llata amb puntes: de 3 a 4 mm 
colors; 8) llató; 9) amb puntes; 10) de senetxo; etc. A es bri per fer ses voretes no se li lleva res, ni d'esquena ni d 

La llata, ja sigui de dos, tres, quatre, cinc, set, nou o panxa; tots fan més de 1 O mm, com més amples millor. Só1 
onze caps, es combina també amb colors i formes. brins de xapat que estan tallats un o dos cm més amunt d'e 
D'aquesta manera surten ses castes d'obra de pauma rabasser de sa pauma. 
que hem dit, que són ses més comunes i corrents. Es Es bri de lligam té una amplària de 6 a 9 mm, i com més llar 
bri de pauma, segons sa seva gruixa i amplària, marca millor, així s 'han de fer manco afegits. Es brins de lligam tamb 
sa diferència a fi que es conegui bé sa casta de llata que es diuen brins de cosir; són brins de xapat i tallats just a baix d'e 
s'ha de fer. Per exemple, i exagerant un poc, amb es rabasser d'es bri. 
bri de xapat es veu clar que no es faran sàrries, ni amb 
un bri doble es pot fer llata de capell. (continuarà) 
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AQUESTA MAR BLAVA 

PREGÓ DEL CARME 2005 

La Mediterrània, aquesta immensa mar blava, sempre 
s 'ha fet sentir i ha imposat les seves lleis als pobladors de la 
nostra contrada. 
Abans que s 'hi establissin els atrevits pescadors i els valents 
mariners la nostra mar escampava por i desesperança per 
tot el litoral. 

Quan el Rei En Jaume conquerí aquestes illes s'adonà 
que eren "un regne al bell mig del mar"; és a dir, unes terres 
excessivament allunyades dels seus dominis catalana
aragonesos, un indret mal de socórrer en cas de necessitat 
i que, en conseqüència, s 'hauria de defensar amb els seus 
propis mitjans i recursos. A més, un regne necessita uns 
enllaços entre cada una de les parts. Per això, per decisió 
reial, es construí el Castell. Així s'assegurava el domini d'una 
costa des de la qual s'atalaiava el canal de Menorca. 

Mallorca i Menorca són les illes mediterrànies més 
allunyades de les terres continentals i, durant segles, aquesta 
localització enmig del mar convertí aquestes illes en lloc de 
disputa i de conflicte. Eren terres frontereres, militarment i 
sanitàriament insegures, amb el perill constant de 1 'esclavatge, 
atemorides per mil injustícies i marcades per la desemparança. 
Així ho demostren els documents. A un de l'any 1385, per 
exemple, el governador fou informat pels jurats i prohoms 
d'aquesta contrada que: 

Mariners al segle XIX, quadre d'Antoni Ribas 

PER JosEP TERRASSA FLAQUER 

"A l'estiu, molts patrons de vaixells que van fins al 
port de Cap de Pera per carregar blat i dur-lo a 
Ciutat, deixen la barca amb un sol home per guar
dar-la i no tornen fins que duen el blat per embar
car-lo. Mentrestant;-.lJ.a:_succeït algunes vegades que 
alguns captius se'n van a la barca i la s 'enduen 
juntament amb l'home que la guarda, amb gran dany 
pel senyor del captiu, de l'home i del patró. Per tot 
això el governador mana que en arribar les barques 
al port de Cap de Pera duguin les veles i el timó al 
Castell. ". 

En un altre document, dos anys més tard, els jurats i 
prohoms suplicaven al governador que a la marina de 
Cap de Pera hi hagués dos homes per escoltes i que 
"cascuna matinada facin la descoberta per reconèix~r si 
hi ha fustes d'enemics, però tenen por de moros sien 
amagats ... e per això no es troben persones per fer es
coltes". 

A mitjan segle XVI el govern de la nació encetà una 
croada contra el turc, que saquejava i atemoria els 
pobladors de les costes illenques. L'atac més greu el 
patí Ciutadella l'any 1558, on tots els seus pobladors foren 
morts o esclavitzats. Quatre anys després assaltaven el 
raval de Cap de Pera i la major part dels habitants del 
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Castell intentaren anar-se'n. L'any 1571 hi hagué la ba
talla de Lepant, que aturà 1' expansió turca per la 
Mediterrània, però seguiren els desembarcaments de 
pirates a terres mallorquines. En aquelles circumstàncies 
les autoritats civils reforçaren el sistema defensiu. Així, 
l'any 1569 es parla per primera vegada de la Torre Cega. 
Vuit anys després apareix el topònim Puncta de Cala 
Rejada (sic.), "on hi ha començada la torre Segua". 
Mentrestant, les autoritats eclesiàstiques impulsaven re
formes a 1 'esglesieta del Castell, on bastiren un altar a 
Nostra Senyora de l'Esperança. L'any 1576 s'acabwa 
1 'altar de Nostra Senyora del Roser, que recordava la 
batalla de Lepant, ja que la victòria fou atribuïda a la 
intercessió de la Mare de Déu. Cinc anys després apareix 
l' altar en honor de Sant Sebastià, una imatge venerada a 
les poblacions marineres, ja que sc 'l considerava protec
tor contra els contagis i epidèmies, (fonamentalment la 
pesta, que anibava per via marítima). A Sant Sebastià 
sempre se'l representa fermat a un pal i ferit per 

Fragates al port de Maó, 
oli sobre tela de Joan Font i Vidal 
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Pescadors arribant de 

la pesca, any 1874, 

quadre d'Antoní Ríbas 

nombroses fletxes, conservant la serenitat en el seu posat i 
amb el cos harmoniós, una imatge completament 
contraposada a la realitat d'aquell temps, tan insegura i difí
cil però fidel a allò que les autoritats demanaven als súbdits 
que vivien a la vorera de mar: serenitat i esperança. 

Al segle XVII els desembarcaments de la pirateria 
seguien, es produïen apressaments de vaixells i, fins i tot, 
ens anibà una epidèmia de pesta. Tot i amb això, tenim 
notícies que l'any 1692 uns mariners de Sóller i Deià 
pescaven a les nostres costes. 

Al segle XVIII, la bonança ja era evident. La Mare de 
Déu de l'Esperança apareix entronitzada damunt les ro
ques de la mar, segons una estampa gravada per eclesiàstics. 
Els pescadors de canya ja recorren la costa i troben noves 
pesqueres, com la del Rei Fn .Ta11me. T entrant a la segona 
meitat de segle es construeix la torre de defensa de 
Capdepera, més coneguda per Tone Esbucada. Però també 
hi ha notícies esgarrifoses. Segons la Junta Superior del Reial 
Consolat de Mar i Terra, al segle XVIII la marina mallor-

quina perdé més de cent 
vaixells capturats amb els 
seus carregaments . I se 'ns 
conta el següent: El 28 de 
gener de 1747 "trobant-se 
pescant ab lo seu laut davant 
Cap de Pera, en Rafel Morey 
~Roig, habitador de 
Valldemossa, va esser atacat 
per un bastiment de moros, los 
quals li tiraren una fusellada 
y li feren saltar casi tot el cap; 
en Damià Rebassa i Joan 
Muntaner pogueren 
escapolir-se invocant Sant 
Jordi". 

A principis de segle XIX 
la vida dels mariners era una 
aventura constant. La mar era 
temuda, però s'assumia el 
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risc i s'hi cercava fortuna; un 
futur esperançat. L'any 1789 
vaixells italians i catalans 
arribaven cada temporada a la 
badia de Pollença per pescar 
corall vermell, el més apreciat de 
tots. Darrere ells s 'hi llençaren 
els agosarats mariners 
mallorquins, tot esperant un cop 

de sort que els tragués de la ~~~)'I 
misèria. Les primeres eixides 
cercant roques poblades de corall 
per les nostres costes daten de 
1830. Hi ha constància que en 
aquells anys s'establiren a 
Capdepera Magdalena Mas Estrades i el seu germà, nadius 
de Valldemossa. Magdalena es casà amb el gabellí Joan 
Alzina i 1' any 1834 nasqué Bartomeu, més conegut per 
Tomeu "Mussi" (un malnom que simplificava el gentilici 
valldemossí), segurament el primer mariner gabellí que 
tengué barca pròpia: el Sant Bartomeu. 

Entorn a 1860, un alcudienc resident a Capdepera, en 
Pere "Sineuer", localitzà una roca corallina a mitjan canal 
de Menorca. Durant uns dies pescaren corall 
ininterrompudament fins que deixaren la roca arrassada. 
De seguida dugueren el carregament a vendre i es 
repartiren més de tres-cents duros cada mariner. Això era 
una fortuna, tenint en compte que llavors el jornal era dc 
devers una pesseta i mitja. 

Un altre fet remarcable és el pmtagúlútzat pd cursari 
anglès Lord Cochraue, capità de la fragata Imperieuse, 
que arribà a la nostra costa dia 22 d'abril de 1808 procedent 
de Menorca, on acabava de volar la torre de defensa de 
Son Bou. Aquell dia els torrers de la torre de Capdepera 
l'avisaren que no s'acostàs a la vorera, però provocaren la 
reacció contrària. Els anglesos desembarcaren i 
sorprengueren els nostres torrers. Els fets -segons conta 
el capità a les seves memòries- foren més o manco així. A 
bord de la fragata duien fures que utilitzaven per caçar les 
rates que entraven o criaven dins el vaixell, i que eren 
protagonistes de la propagació de les epidèmies més 
temudes, com la pesta. Els anglesos desembarcaren amb 
la intenció de volar la torre amb un mètode molt senzill que 
ja havien practicat a Son Bou: fermaven el cap d'una cor
deta a un manat d'estopa untada amb greix, i l'altre cap al 
cos de la fura, que col-lacaven just a 1 'entrada del canaló 
que servia per airejar el polvorí i evitar les humitats. Llavors 
prenien foc a l'estopa i la fura, excitada per la malifeta, 
prenia carrera cap a 1 'interior de la torre cercant un lloc on 
refugiar-se. L'animal, en la seva desesperació, no aturava 
de córrer d'un indret a l'altre, fins que el foc tocava la 
pólvora i la feia explotar. 

Si el segle XIX fou el temps dels pescadors de canya el 
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Praderia de corall vermell situada al canal de Menorca 

·'"'t 
segle XX ha estat el dels mariners, quan la Mediterrània, 
generosa, ha ofert les seves riqueses pesqueres. La ba
rriada marinera de Cala Rajada es formà entorn a 1891, 
any en què edificaren un oratori presidit per Sant Roc. En 
aquells anys hi tomava a haver por, perquè, procedent de 
la Xina, havia arribat fins als ports europeus la darrera 
gran onada de pesta. Aleshores els mariners elegiren Sant 
Roc com a protector, perquè se sentien identificats amb el 
que representa, un sant que en les imatges religioses apareix 
amb el cos ple de llagues, causades per la descomposició 
de la carn per mor de la pesta, però que segueix resistint, 
sempre endavant. Era gairebé un heroi, com els nostres 
mariners que, desafiant les tempestes i les malalties, 
emprenien les més insospitades aventures. 

Pel que fa a la Mare de D¿u dd Carme, no fou fins als 
anys trenta del segle passat en què fou escollida com a 
patrona dels pescadors de Cala Rajada, en un temps de 
bonança. 

Llavors els llaüts que sortien de les drassanes ja duien 
motor, s 'havia iniciat la construcció del port, les darreres 
pors dels mariners (les de la pobresa) s'esvaïen i les aigües 
de la nostra mar eren blaves, transparents, gairabé 
cristal·lines. Els millors anys per a la pesca es donaren 
entre 1950 i 1970, quan Cala Rajada, pel nombre de captu
res, va ser el principal port pesquer de Mallorca després 
de Palma. 

A hores d'ara les aigües de la nostra mar són més 
tèrboles, més brutes i menys blaves. Alguns animals marins 
emblemàtics com els dofins, les tonyines o les tortugues 
s 'han fet escadussers. 

Però la nostra mar és nostra, vitenca, capaç de regene
rar-se i d'oferir futur. Per això feim festa, perquè la festa 
és la millor manera d'aferrar-se a la vida i de preparar-se 
per a 1' esdevenir. La mar del segle XXI reclama que la 
cuidem i la treballem amb esment i saviesa; únicament així 
en treurem els millors fruits i el goig de celebrar-ho .. 

Molts d'anys i bones i festes! 



capdepera fa 20 anys 

Fa 2~ anys, 
deia ... 
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que ja no sabem és si aquesta millora s 'ha produït perquè 
ve el president Canyelles, o si el president Canyelles ve 
perquè s 'ha produït aquesta millora. 

- Les festes del segon aniversari de la recuperació del 
Castell, que es varen haver de suspendre el mes de maig 
a causa del mal temps, sí que s'ha celebrat aquest mes de 
juny, concretament els dies 15 i 16. Actuaren la Coral 
Universitària, la Camerata Instrumental, Aires Gabellins, 

_
0
_o_5_4_, _j_u_n_y_1_9_8_5 __________ Castell de Capdepera i Els Valldemossa. 

- Un èxit gros tengueren les corals de Son Servera i 

En portada de 1' exemplar d'aquell llunyà mes de juny de 
1985, en Joan Rai ens hi va regalar una aHegoria que feia 
referència als infants i la música .. 

Capella de Manacor, interpretant "Jesucrist Superstar", 
acompanyats per "Los 5 del Este" i dirigits per Pep Ros. 
Això va ser el passat dia 2 a l'església de Sant Bartomeu. 

Portalet ..... 
I just girar fulla, en el "Portalet", fèiem ~: ~~--=-~---..~L:::!:.~;;::=~~~~~~~~=== 

- En el seu moment ja 
anunciàrem que l'agrupació 
"Castell de Capdepera" havia 
gravat un disc. Ara, a la fi, 
aquest disc ha sortit al mercat referència, precisament, a aquest assumpte, 

i començàvem d'aquesta manera: El gran 
nombre d'activitats culturals, principalment 
musicals, realitzades aquests darrers mesos, 
ens resulten reconfortants. A poc a poc, els 
gabellins recuperam un sentit de la diversió 
on els protagonistes i creadors som 
nosaltres mateixos .. 

Grumallons 
El senyor José Saez Cuevas, encarregat 

d'obres de "Dragados y Constrcciones", 
ens oferia unes impressions sobre els 
treballs de la xarxa de clavegueram de 
Capdepera, a punt d'acabar-se, per aquelles 
dates. 

Plaça des Sitjar 
- L'AP A de Capdepera va celebrar 

assemblea. Com a conseqüència, cinc nous membres 
s 'incorporaren a la Junta Directiva, amb Jeroni Alzina com 
a president. 

-L'aglomerat ja cobreix el carrer d'es Port. Ben fet. El 

'!)~ 

LLEVANT 
Articles de menatge 

Lifeim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta,12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 

• i els ha quedat de lo millor. · 

Entrevistes 
Pere Cortada, pedagog 

que acabava d'incorporar-se 
al Servei Municipal 
d'Orientació Educativa, fou 
el nostre entrevistat en aque
lla ocasió, fa 20 anys. Això 
del Servei Municipal 
d'Orientació Educativa -ens 
deia- no és més que una part 
del que ens proposam dur a 
terme. En el projecte que 
presentàrem a l'Ajuntament 
hi afegírem la creació d'un 
servei d'animació 
sociocultural, cosa que no 

existeix en els altres pobles. És evident que el SMOE està 
més enfocat a les escoles i que el segon aspecte és de tipus 
més general i de cara a tota la gent. 

Altres seccions 
-Cartes a "Cap Vennell" 
-Perquè? 
-Dècimes afuades. Es Pastor de son Perdiu 
-Monòlegambl'esteldel'auba.Play.JoanRai 
-Història de Capdepera. Capítol XXVII. Joan Sancho Alzamora 
"Coll" 
-Crisi? Quina crisi? LluciàSirer i Fuster 
-A vuiamb ... AP A (Associació dePares d'Alumnes )Llapis, tinta, tinter 
-Yocreo. GregoriMateuEsterellas 
-Els Pensadors. Ortega y Gasset. Antoni Riutort 
-Enterrauelmeucora WoundedKnee. Mique!Flaquer 
-Esports 



opinió 28 

PIN ZELLA DES DE "LO N O S TRO" 
En Bono visita les colònies 

La creuada del Partit Popular contra la nostra llengua li està 
sortint malament. Primer va ser la "reestructuració" de ràdio jove, 
després el retrocés de coneixements de català dels funcionaris, 
seguiren amb la liquidació de Som Ràdio i, darrerament, hem tingut 
la batalla de l'equiparació del nivell C amb quart d'ESO, batalla 
que, per cert, hem guanyat. En aquests moments estam intentant 
que publicacions com aquesta se'n vagin en orris ja que ens han 
llevat totes les subvencions. Encara que ells posin tantes traves 
i incompleixen sistemàticament els deures de promoció social i de 
protecció de la llengua catalana a què obliguen la Constitució, 
l'Estatut d'Autonomia i la Llei de Normalització Lingüística i que, 
a més, manifestin una clara voluntat de presentar el procés de 
normalització com un factor negatiu i no com un projecte 
integrador, positiu i amb esperit de consens, que ens ajudaria a 
avançar molt més en aquest terreny, els progressos que fa la 
societat en el seu dia a dia són notoris i esperançadors. El mes 
passat donava comptes de la gernació que 1' Acampallengua havia 
ajuntat (devers 18.000 persones), i aquest mes puc donar 
l'excel·lent notícia que l'ús del català ha tomat a créixer a les 
proves de selectivitat. Un 70,9% dels alumnes hi ha fet les proves, 
una pujada de 5.1 punts respecte del2004. Només un 18% no va 
contestar cap examen en la nostra llengua. Sens dubte, aquestes 
dades són esperançadores, els joves illencs creuen i donen suport 
a la nostra llengua i de passada toquen el nas i altres coses a 
aquests maltractadors lingüístics del PP. 

El Partit Popular va guanyar les eleccions del 2003 amb una 
campanya basada en l'existència d'una suposada crisi turística. 
Però la realitat és que llavors no hi havia tanta crisi com ens 
volien fer veure i ara, avui, tots els indicadors ens diuen que ens 
trobam per primera vegada amb una srtuacró molt complicada de 
la indústria turística. T ,es temporades de Nadal i Pasqua h:m estat 
molt fluixes; la crisi alemanya continua; les reserves dels mercats 
emissors no acaben d'arrancar; cada vegada més hotels s'apunten 
al tot inclòs, davant la desesperació de botiguers i restauradors; 
i, com a darrer símptoma, les grans cadenes (Barceló, Sol Melià i 
Riu) venen els seus hotels. Això sí que és una crisi. I aquesta 
percepció que les coses van malament la tenen des dels 
empresaris industrials fins al darrer cambrer o dependenta. Els 
hotelers, en comptes d'acotar el cap i reconèixer la seva parcel·la 
de culpa en tot aquest desgavell, encara continuen predicant als 
quatre vents que si a Mallorca hi ha riquesa i 1' oferta 
complementària subsisteix és gràcies a ells. Això, veient com estan 
les coses, enutja molta gent, per la simple raó que no és veritat ni 
està bé dir-ho, malgrat sigui en converses de carrer. Si a Mallorca 
hem aconseguit un bon nivell de benestar ha estat gràcies als 
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seus propis encants, els quals foren i són sobreexplotats per uns 
pocs que sense cap mira d'escrúpols l'han deixada en el lamen
table estat en què es troba. 
L'oferta complementària necessita dels hotels, però aquests 

també necessiten l'oferta complementària; son dues ofertes que 
s 'han de complementar per donar un bon servei final al nostre 
turisme. Lamentablement, l'oferta complementària sempre ha 
d'anar seguint les pautes qualitatives que els imposen els 
hotelers: a més qualitat del client hoteler, més qualitat de 1' oferta 
complementària. Vendre l'estància amb "tot inclòs" a 18 Euros 
no estimula l'augment de qualitat i servei, ni en el propi hotel ni 
en el carrer, més bé al contrari. Per tant, podem concloure que el 
"tot inclòs" sense regular (que és el nostre) no només acabarà 
amb la mica de qualitat que ens quedava, sinó que també ho farà 
amb bona part de l'oferta complementària (s'estima que un 50% 
en dos anys). Una catàstrofe, si no s 'hi posa remei ràpidament. I 
què punyetes fa el Govern?: res de res, no reacciona. Està fermat 
de mans i peus, no pot actuar contra els "interessos" dels 
hotelers, els deuen la cadira: el govern. Mentrestant, la crisi es 
va agreujant i la gent es posa nerviosa. Veurem si sabrem premiar 
com toca el nostre govern del PP a les pròximes autonòmiques. 

Devers mitjan mes de juny ens va visitar el ministre Bono. 
Hem de lamentar la trista exhibició de demagògia barata que va 
lluir. Va declarar davant la seva tropa que el nacionalisme és 
d'un "victimisme obscè" i va deslegitimar la defensa dels drets 
lingüístics de les minories, en un típic atac centralista contra tots 
els que no pensen, ni es comporten, ni tenen el mateix sentit de la 
vida que ell. Els demagogs com el senyor Bono, conscients de la 
seva feblesa teòrica i fins i tot ètica, no tenen altre camí que fer 
aquestes sortides de to com a única possrbrlrtat de ser ells 
mateixos. És el gran error dels demagogs: h¡:¡n de negar els altres 
per autoafirmar-se. Al ministre Bono qualcú l'hauria d'informar 
de com estan les coses per devers la Unió Europea en qüestions 
lingüístiques. El català és la novena llengua més parlada amb 
10'8 milions de parlants, per davant de l'hongarès (l 0'5), el txec 
(10'3), el portuguès (9'8), el suec (9'3), l'eslovac (5'4), el danès 
(5,2), el fmès (5'1), ellituà(3'7), el letó (2'4), l'eslovè (2), l'estonià 
(1 '4), el maltès (O' 4) i el gaèlic (0'07) totes elles, llevat del català, 
llengües oficials de la Unió Europea, aprovades pels caps de 
govern i en el cas del gaèlic (70.000 parlants, molt minoritària) pel 
seu president i cap Zapatero. O és que pensa en Bono que en 
Zapatero és un obscè i un impresentable?. 

Per altra banda, qualcú ens hauria d'explicar per què ningú 
dels seus companys de partit, el PSOE, a les Illes no ha dit res 
respecte a aquest lamentable incident protagonitzat pel seu 
ministre de Defensa. Pot venir una personeta fatxorris com en 
Bono a maltractar verbalment la llengua nostra sense que els del 
PSOE illenc li cridin públicament 1 'atenció? Desgraciadament ve im 
que sí. Els ministres i els barons del PSOE tenen carta blanca per 
insultar i dir qualsevol disbarat, ho veim molt sovint amb en 
Rodríguez Ibarra i amb el mateix Bono, i que per cert, ningú ens 
protegeix dels seus greuges i les seves grolleries reiterades. 

Com cada mes continuu amb el seguiment a IB3. Aquest mes, 
emperò, no he de donar comptes de cap acomiadament forçat o 
voluntari. Vull informar que de tota la programació, només un 
17% és en la llengua pròpia del país: el català. Sort que és la 
televisió pública de les Illes Balears, perquè si fos privada i ges
tionada pels mateixos que la gestionen ara, no en sentiríem ni 
una, de parauleta en català. Una vergonya, una autèntica 
vergonya. 

Felip Esteva Castro 
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REQUIEM PER N'ANTÒNIA SIRER 
Ens has deixat, Antònia. 
Ens has deixat, el mes de 
juliol. 
Quan les messes estan 
batudes. 
Quan les dàlies esclaten en 
colors. 
I quan el mar -sempre el 
mar- va morrejant les voreres 
en calma. 
Quan comencen a inflar-se les 
magranes boterudes, 
coronades ... 
I tu ja no les podràs veure, a 
1' octubre, quan es badaran 
espurnejant. 
Són dies d'alegria i folgança. 
Dies de trull, de cridòries. 
I tu, Antònia, has arribat als paratges de la fosca i 
el silenci. 
Vaig llegir, una vegada, que després de la mort 

s'havia de passar per un corredor de fosca i de silenci, 
després passaves per sota d'un arc emmurtat per entrar 
a un encanteri de claror, de pau i de festa. 

Et desig, Antònia, que el teu arc sigui ple de boga 
i de murta, amb la flaire d'aquelles festes entranyables 
del nostre poble. Aquells anys en què el poble era el 
nostre poble i que nosaltres érem nosaltres i no uns 
disfressats amb vestimentes foranes. 

Quan era nostre el paisatge. 
I les mores dels camins. 
Devien córrer els anys 45 o 46. 
D'aquells anys en guard un munt de records. 
Tu, n'Àngela Vaquer, la meva germana i jo ens 

reuníem a casa nostra per aprendre francès, amb don 
Joan Reinés com a professor. 

A aquella llengua que apreníem sempre li 
trobàvem una vessant humorística .. 

I còmica. 
I esburbada. 
Pels acudits que en fèiem de la semblança amb la 

nostra llengua. 
El senyor Reinés es posava seriós i ens cridava a 

l'ordre. 
Però no li valien solfes, sobretot els dies que 

estàvem revoltosos. 
També et record a la botiga de ca teva. 

Dues lliures d'arròs. 
Tres unces de cafè. 
Posa'm mitja lliura de sopes. 
Un rodet de fil. 
Tu, rere el taulell, despatxant. 
Amb un somriure. 
Eres de somriure fàcil. 
I de conversa fàcil, també, amb 

tothom que coneixies. 
I coneixies tothom. 
Molts portaven ple el seu sac 

de gemecs. 
La vida era dura, plena de 

misèries i de desitjos escapçats. 
També sabies escoltar. 
I, a vegades, donar la raó, 

malgrat que per dintre, eh?, et passava la processó 
rapinyant-te. 

El cient sempre té raó, diu una dita, però estic 
segur que tu i jo ho posam en solfa. 

No sé com ni quan s'acabà, l'escola de francès. 
Cada un de nosaltres seguí el seu camí. 
Diferents camins. Tu cap allà i jo cap aquí. 
Passats els anys, en plena maduresa, ens hem 

tomat a trobar. 
Has vengut a les meves exposicions. 
I aquella convivència que tenguérem de joves 

vérem que no havia mort. 
Per aquesta amistat en el temps, llarga com la 

vida, és que he tengut la necessitat d'escriure't aquest 
plany d'adéu. 

I per desitjar-te que allà dalt, en el país dels 
estels, trobis una escola on s'ensenyi el que aquí a baix 
s 'ha perdut: 1 'humanisme. 

I que trobis un taulell sense calaix per a repartir 
queviures a tots els que tenen fam. 

Que trobis pau i descans i, ja t'ho he dit abans, 
aquella flaire de murta acabada de collir, que és sinònim 
de festa antiga. 

I d'enyorança. 
Adéu, Antònia. Que l'eternitat et sigui pròdiga en 

tot el que vulguis. 
Una abraçada, i una altra, també, als teus, que 

han quedat aquí amb el dolor per la teva partida. Els 
acompany amb el meu condol. 

JOAN RAI 



comunicats 

EU- Els verds 
Ple ordinari del mes de juny 

Una vegada més, com feim cada dos mesos en un ple ordinari, 
al darrer ple Eu-Ev varem fiscalitzar la tasca que està duguent a 
terme 1' equip de govern, o millor dit, la que no du i està aturada, 
que és la gran majoria. 

En primer lloc, comentar que en aquest ple es va aprovar per 
unanimitat la moció presentada per EU-EV per crear el Consell 
Municipal de la Joventut, eina molt important per a que 
1 'Ajuntament dugui a terme polítiques de joventut més 
encertades, ja que aquest col·lectiu tindrà veu i podrà fer 
propostes sobre totes les qüestions que els afecten directa o 
indirectament, com per exemple: 1' oci, la vi venda, la formació, les 
festes, el pla sobre drogues ... 

Una vegada aprovada aquesta moció el regidor de joventut 
s 'ha de prendre molt seriosament aquesta tasca i formar un Consell 
el més ampli i representatiu possible, ja que engrescar als joves 
no es una feina fàcil i més, si a 1 'hora de participar es donen conte 
que no serveix per res o que les seves propostes no surten. 

A l'apartat de precs i preguntes, ens varem centrar sobretot 
en la tasca de na Pilar Garcia, com a regidora de Medi Ambient i 
Turisme i del regidor Toni Mir, responsable de policia i interior. 
Com és habitual amb 1' arribada de 1' estiu i la deixadesa es creen 
conflictes i ens donam conte que, tant les nostres platges com el 
nostres nuclis urbans, continuen donant una mala imatge i 
davallant la qualitat de vida dels nostres ciutadans. 

Ja fa dos anys que ha entrat el nou equip de govern i el 
departament de medi ambient i turisme és inexistent i no té perso
nal, aquesta és l'excusa de la regidora de Medi Amhient per no 
fer res. 

És evident que aquesta situació dificulta una feina diària, 
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i llinatges dels infractors, sinó que se'ns expliques quins infor
mes ha fet la policia i que pensen fer amb els locals que no 
compleixen la normativa, no només de renous sinó de seguretat 
ciutadana (extintors, sortides d'emergència), i els que no tenen 
llicència d'activitat per que no estan adaptats a la normativa de 
bars. A tota aquesta problemàtica el Sr Mir ens va donar a 
entendre que tot aquest assumpte li preocupa molt poc. 

Des de Eu-EV també varem tractar alltres assumptes d'interès 
i que esperam es duguin andavant: 

-Volíem saber quan es posarà en marxa el bus llançadera que 
ens comuniqui amb els horaris de tren, i com sempre, ens varen 
donar una data que no compliran. 

- També ens vàrem preocupar per saber quina es la situació 
de l'edifici de la Caixa, i què passa amb els expedients d'infracció 
urbanística que, malauradament, estan tots aturats 

- Demanàrem explicacions de per què funcionen amb tanta 
lentitud els tràmits d'alguns departaments, i sí, vàrem rebre una 
explicació però cap solució, com és la tònica habitual. 

-A més, vàrem fer una valoració sobre el Mercat Medieval, 
ja que consideram que el Castell no ha de perdre la seva 
importància, que 1' organització per part de la companyia Estam
pida Medieval és molt cara i cada vegada menys imaginativa. La 
regidora de festes va recollir la nostra valoració i ens va prometre 
canvis en positiu de cara l'any que vé. 

En conclusió, pensam que tot segueix igual, poca feina del 
dia a dia, manca d'iniciativa i d'imaginació. Però clar, quan menys 
informada estigui la gent millor, menys opinarà i per suposat, no 
participarà en res. 

Aquesta situació es increïble, sobretot si pensam amb la 
quantitat de coses que es podríen dur a terme des de 
l'Ajuntament, si se fes una bona gestió, es clar. 

Maria Orts. Regicior<1 ci'F.U-F.V 
Dimarts, 14 dc juny dc 2005 

però és indignant que ni tan sols s 'hagi pogut redactar un díptic ..-----------------------...... 
informant sobre els serveis de recollida de residus i els horaris i 
funcionament de la nova deixalleria que ho pot redactar qualsevol 
funcionari. 

El mateix passa amb les platges. La regidora de turisme no ha 
estat capaç ni de fer arribar una circular als clients dels hotels 
explicant quina és la normativa de les nostres platges amb una 
guia de bones pràctiques, informant sobre la il·legalitat de les 
festes de Cala Agulla, la prohibició del vidre i limitar les zones de 
repòs, que en cap cas és el sistema dunar. 

Cap resposta ni actuació vam rebre tampoc quan demanarem 
solucions per els excrements de cà, ni per obligar al propietaris a 
tancar els solars urbans en males condicions, ni per solucionar el 
mal ús que fan bars i restaurants que empren els contenidors 
públics. 

Al regidor d'interior Toni Mir li varem demanar actuacions 
policials per acabar amb les festes i¡.¡egals de Cala Agulla, unes 
festes molestes per a tots els usuaris i que acabaven amb tones 
de vidre per tota la platja convertint Cala Agulla amb una zona 
pitjor que S'Arenal. 

Quan la situació ha arribat a aquest extrem, 1 'únic que es pot 
fer es confiscar material i no deixar entrar a la platja ni vidre ni 
equips de so, mesures que la policia ha pres després del darrer 
ple. 

Molt reaci a donar explicacions i poc clarificador va estar el 
regidor Toni Mir a l'hora d'explicar-mos quina és la situació noc
turna i de renous que es viu a Cala Rajada. No demanàvem noms 

Activitats esportives 
d'estiu 2005 

VIII torneig de futbol 7. Mesos de juny, juliol i agost. 

Dilluns i dimecres (20 hores) 

Escola de natació. Juliol i Agost. Poliesportiu es Figueral 

Iniciació al piragüisme. Dimarts i dijous de juliol. Platja 
de cala Agulla 

Jornades de seguretat i autoprotecció en el mar, per a 
nins. Juliol i agost. Dilluns i dijous de 10 a 12,30 hores. Platja 
de cala Agulla 

Campus de bàsquet. Dies_~9 ,30 i 31 de juliol. Poliesportiu 
es Figueral 

XXII Cursa popular de Sant Bartomeu. Diumenge 21 
d'agost: a les 18,30, categories inferiors; a les 19,30, cursa 
popular. Sortida i arribada a la Plaça de I 'Orient 

Per a més informació : Servei Municipal d'Esports . 
Poliesportiu Es Figueral. 971588197, fax 971565269 



conversa 

Pes ca ue crema 

El proper dia 19 d'agost, es presentarà 1111 11011 

llibre -"A la recerca d'un poble perdut"- del nostrat 
Joan Nebot "Rai", a can Creu d'Inca. Joan ha estat 
estretament lligat a "Cap Vermell", des de la seva 
fitndació, 011 ha publicat la quasi totalitat de la seva 
obra escrita, part d'ella recollida en el llibre "Card 
del meu ermàs", editat per la mateixa revista. Ara 
parlam amb en Joan perquè ens fixi cinc cèntims de 
la propera publicació. 

- Què hi trobarem en aquest nou llibre, "A la 
recerca d'un poble perdut"? 

-Aquest llibre és una mena d'antologia que recull una 
sèrie d'escrits, escollits per Pere Tous i Haika Nottebaum, 
que en són els editors, d'acord als seus criteris. Hi ha una 
sèrie de rèquiems (a ambdós els agraden molt, per això 
n'hi ha bastants), d'escrits ja publicats a "Cap Vermell" en 
seccions com "Temps de baldufes", "Esborranys", 
"Monòleg amb l'estel de l'auba", "Baules", etc ... També 
hi ha obres de teatre com "Salomé", i els monòlegs "El 
verí de la música" i "Monòleg". La selecció l'han feta 
ells mateixos, jo només he suggerit incloure una " baula" 
que trobava necessària. També hi ha un escrit inèdit. 
Finalment, el llibre arriba a comptar amb més de tres-centes 
pàgines. 

-Quan i com surt la idea d'arreplegar part dels 
te us escrits? 

- Fa dos anys, Pere i Haika passaren una temporada 
llarga a Capdepera, si no record malament el juliol i part 
d'agost, i començaren a llegir els meus escrits i ... no varen 
dir res però se'ls endugueren, i l'any passat vingueren a 
parlar amb mi amb l'idea de publicar una antologia, si 
trobaven financiació. A la Universitat on fan feina donaren 
a llegir part dels escrits a un professor de català, qui els va 
animar a dur endavant el projecte. Varen parlar amb Mateu 
Melis, aleshores acabat d'arribat al càrrec de regidor 
Cultura, i va dir que sí, que endavant. Pere i Haika, els 
editors, sembla que ja ho han fet altres vegades a Alemanya 
(tots dos fan feina a la Universitat de Konstanz) i ho tenen 
per mà i s 'han mogut per trobar la financiació. 

-A més del recull dels teus escrits, què hi trobarem, 
en el llibre? 

-El llibre conté una presentació de Mateu Melis, regi-
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dor de Cultura, un escrit de Josep Terrassa que explica la 
meva relació personal amb "Cap Vermell", un altre escrit 
meu dirigit als lectors, en el qual incidesc en el caràcter 
autodidacta de la meva obra. Hi ha un pròleg de Llorenç 
Capellà i, evidentment, la selecció dels diversos escrits 
fets al llarg del temps. El llibre acaba amb una semblança 
sobre la meva persona i obra feta per Pere Joan Tous. 

Seguim parlant una estona amb en Joan de di
versos temes, entre d'altres de la seva salut, també de 
la propera exposició de pintura i d'altres aspectes 
quotidians, asseguts o sengles balancins, en la 
ombrívola i fi·esca estança de cosa se1·a. Davant el 
corral ple .de plantes gaudim d'una agradable 
sensació de fi·escm; tot i la calor exterior d'aquest 
dia, pròpia de mitjans de juliol. 

Esperam veure 'ns dia 19 d'agost, a la 
inauguració de la 1w1·a exposició de pintura i a la 
presentació de "A la recerca d'un poble perdut". 

/~'- · C li, N CRNTÓ 
. 7 ANIMALS DE COMPANYIA--·-

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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FL TRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

per Felip Esteva Castro 
TÀXON: LIMONIUM BIFLORUM 
FAMÍLIA: PLUMBAGINACEAE NOM COMÚ: SALADINA 
COMUNITAT: Cl. CRITHMO-LIMONIETIEA. Ass. LIMONIETUM CAPRARIENSIS. 
Subass.LIMONIETOSUM CAPRARIENSIS 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Fulles de 6-13 x 3-4 cm, 
espatulades, 5-7 nerves, atenuades en peciol. Hàbit de 40-60 cm. 
Espiguetes petites, 8 per cm de 1-2 flores. Bràctea interna de 3 x 
3' 1 mm, bràctea externa 1 '1 x 1 mm. Calze de 4-5 mm 

FLORACIÓ: Juliol i agost 

HABITAT: Regió costera. Terres arenoses vora el mar 

DISTRIBUCIÓ: Girnnèssies (Mallorca i Menorca) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: · Nomes l'he vista als 
costers que van de cala Gat al Far. Bastan abundant. Mates molt 
grosses 

OBSERVACIONS: També li van bé els sols alterats, sempre prop 
de la costa. 
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